
Rada Miasta i Gminy Margonin
Radni - Sesja

Protokół nr LIV
Sesja w dniu 22 czerwca 2023 
Obrady rozpoczęto 22 czerwca 2023 o godz. 16:00, a zakończono o godz. 19:14 tego samego dnia.

W posiedzeniu wzięło udział 13 członków.

Obecni:

1. Mariusz Bachorski 
2. Rafał Gimzicki
3. Tomasz Gorkowski 
4. Grzegorz Gręda 
5. Barbara Kończak 
6. Teresa Koźlarek 
7. Mirosław Leśko 
8. Maria Miler 
9. Adam Rogacki
10. Jerzy Staniewski 
11. Danuta Strychalska 
12. Anna Twardowska
13. Arleta Wegner 
14. Jolanta Zmudzińska 
15. Andrzej Zmudziński 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności obrad.
Przewodniczący Rady poinformował, że obecnych podczas sesji jest 13 Radnych, co wobec ustawowego 
składu Rady wynoszącego 15 osób stanowi quorum pozwalające na podejmowanie prawomocnych 
uchwał.
Lista obecności Radnych stanowi załącznik nr 1 do Protokołu.

2. Informacja nt. porządku obrad.
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności obrad.
2. Informacja nt. porządku obrad.
3. Przyjęcia protokołu z LIII Sesji Rady Miasta i Gminy Margonin.
4. Informacja nt. działalności Burmistrza Miasta i Gminy Margonin w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja nt. działalności Przewodniczącego Rady w okresie międzysesyjnym.
6. Informacja nt. odbytych posiedzeń Komisji Rady.
7. Raport o stanie gminy za 2022 r.
a) przedstawienie raportu o stanie gminy Margonin za 2022 r.
b) debata o stanie raportu.
c) podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania Burmistrzowi Miasta i Gminy Margonin za rok 2022.
8. Sprawozdanie z wykonania budżetu:
a) przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu za Miasta i Gminy Margonin za rok 2022 wraz z opinią Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w tym sprawozdaniu.
b) przedstawienie wniosku komisji rewizyjnej w sprawie absolutorium dla Burmistrza Miasta i Gminy Margonin wraz z opinią
Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku komisji.
c) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 
Miasta i Gminy Margonin za 2022 r.
d) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Burmistrza Miasta i Gminy Margonin.
9. Podjęcie uchwał w sprawie:
a) zmiany uchwały budżetowej na rok 2023
b) określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w publicznym przedszkolu prowadzonym przez 
Gminę Margonin
10. Interpelacje i zapytania radnych.
11. Wolne głosy.
12. Zakończenie sesji.



Głosowano w sprawie:
Informacja nt. porządku obrad.. 

Wyniki głosowania
ZA : 13, PRZECIW : 0, WSTRZYMUJE SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2, BRAK GŁOSU: 0, 
NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (13)
Rafał Gimzicki, Tomasz Gorkowski , Grzegorz Gręda , Barbara Kończak , Teresa Koźlarek , Mirosław 
Leśko , Maria Miler , Adam Rogacki, Jerzy Staniewski , Anna Twardowska, Arleta Wegner , Jolanta 
Zmudzińska , Andrzej Zmudziński 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 

3. Przyjęcia protokołu z LIII Sesji Rady Miasta i Gminy Margonin.
Pytań i uwag do protokołu nie zgłoszono. 

Głosowano w sprawie:
Przyjęcia protokołu z LIII Sesji Rady Miasta i Gminy Margonin.. 

Wyniki głosowania
ZA : 12, PRZECIW : 0, WSTRZYMUJE SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2, BRAK GŁOSU: 0, 
NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (12)
Rafał Gimzicki, Tomasz Gorkowski , Grzegorz Gręda , Barbara Kończak , Teresa Koźlarek , Mirosław 
Leśko , Maria Miler , Adam Rogacki, Anna Twardowska, Arleta Wegner , Jolanta Zmudzińska , Andrzej 
Zmudziński 
WSTRZYMUJE SIĘ (1)
Jerzy Staniewski 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 

4. Informacja nt. działalności Burmistrza Miasta i Gminy Margonin w okresie międzysesyjnym.
Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu.

5. Informacja nt. działalności Przewodniczącego Rady w okresie międzysesyjnym.
Informacja stanowi załącznik nr 5 do protokołu.

6. Informacja nt. odbytych posiedzeń Komisji Rady.
Sprawozdanie z posiedzenia Komisji Wspólnej z dnia 20.07.2023 r. stanowi załącznik nr 6 do protokołu.

7. Raport o stanie gminy za 2022 r.
a) przedstawienie raportu o stanie gminy Margonin za 2022 r.
Przewodniczący rady poinformował, że raport o stanie gminy został zamieszczony na stronie 
internetowej. Każdy radny otrzymał raport i mógł się z nim zapoznać.

Raport omówił Sekretarz F. Wyrwa.



b) debata o stanie raportu.

W dyskusji wzięli udział:
- Tomasz Gorkowski - Panie Przewodniczący, panowie burmistrzowie, koleżanki i koledzy radni, 
zaproszeni goście. Jest to kolejny nasz raport, który omawiamy, przy którym ma być debata. Ja ze swojej 
strony powiem tak, że dosyć solidnie podchodzę do tego raportu, bo uznaje, że w przyszłości następne 
pokolenia będą mogły, po prostu czytając te raporty,zobaczyć, jak nasza gmina się zmieniała na 
przełomie lat i teraz, jak ja. W poprzednich ocenach swoich raportu analizowałem cały raport o wszystkie
działy itd. Tak teraz przeczytałem oczywiście raport kilkakrotnie skupiłem się na kilku tam kwestiach. 
Nie roztrząsając już wszystkich działów, dla mnie jako tutaj radnego. Idea raportu, która została 
wprowadzona bodajże w 2018 roku. To jest taka, że powinien być rzetelny i powinien być szeroko 
omówiony, czyli zakładam, że jest rzetelny, a czy szeroko mówione? Ustawodawca przewidział to, że 
można kogoś z zewnątrz wysłuchać? Zaprosić do debaty, nie wiem, czy były zaproszenia, nie wiem, jak 
to jak będzie, to dyskusja wyglądała, ponieważ jestem jakby pierwszy mi się. Trafiło teraz krótkie moje 
uwagi i przemyślenia co do wycinków raportu. Tak, tutaj strona 17. Strona 17. i się zwrócę to do pana 
sekretarza, no bo głównie pan jest tutaj jakby autorem tego. Wydatki na ochronę powietrza i klimatu. 
Mamy bardzo niskie wydatki na ten cel, co widać w tabeli 16? tłumaczymy się, że robione jest to z 
dotacji, ale osobiście nie zauważyłem większych inwestycji w tym zakresie. Położenie styropianu na 
kolejnych budynkach, a raczej nie przynosi spektakularnych efektów. Nie wiem, czy ktoś wyliczył, o ile 
spadły rachunki za energię w obiektach termomodernizowanych, bo ta analiza warto by było 
przeprowadzić przed i po jaki mamy progres? No tak sobie tutaj myślę, bo tak jest w normalnych 
przedsiębiorstwach, no gmina nie jest przedsiębiorstwem, ale warto, by było to analizować. I sądzę, że 
skoro też mamy oczywiście, tych pieniędzy jest mało, bo tutaj słyszałem, że nasz przyszły rok będzie 
trudny, ale skoro mamy, nie należymy do najbiedniejszych gmin, to sądzę, że moglibyśmy w tych 
termomodernizacjach troszeczkę więcej robić, bo to, że u nas, w naszej gminie, pod względem smogu, 
nie wypadamy źle, to nie znaczy, że nie powinniśmy robić nic, także to jest taka moja drobna tutaj uwaga,
program opieki nad zwierzętami. No tak, czytałem to i może tak na poboczne pytanie, ale czytając raport, 
to od razu mi się nasunęło. Dlaczego? Kiedy zgłasza informacja od mieszkańca, to jest mieszkaniec się z 
prośbą o interwencję w sprawie kotów? To otrzymuje odpowiedź że koty to zwierzęta wolno żyjące i nie 
są przyjmowane do schronisk. W raporcie są one ujęte jako objęte jakąś pomocą, więc nie wiem, o co 
tutaj chodzi. Trudno mi to wyjaśnić, ale. W tak wiarygodne mieszkaniec mi tutaj powiedział, że taką 
dostał odpowiedź, że zwierzęta, że koty są dzikie i sobie poradzą, a w raporcie mamy, że się opiekujemy 
nimi. Warto to uściślić. Chciałbym uzyskać odpowiedź, czy można, a jak tak, to gdzie? Zgłaszać? 
Interwencję w sprawie kotów? Bo tutaj z tymi kotami czasami ten problem problem wybrzmiewa, są 
ludzie, przyjaciele zwierząt, jedni się zajmują takimi zwierzętami, takimi i czasami ludzie zgłaszają o 
tych kotach. Dobrze by było, żeby oni wiedzieli, gdzie można. W razie czego jakąś konieczną interwencję
zgłosić. Skoro z raportu wynika, że się zajmujemy. Dalej idąc, powtarzający się kolejny rok debaty. Ale 
przykry błąd, bo to tutaj dotyczy nazewnictwa na stronie 37. może jestem w błędzie, nie jestem polonistą,
ale nie ma chyba takiego czegoś jak opieka społeczna, tylko jest pomoc społeczna jak tutaj. Główny tytuł.
Później w tekście tytuł strona 49 jest już prawidłowy. Pomoc społeczna, czyli się jakiś chochlik, dar, 
warto by było. Żeby w przyszłości? Jeśli jest to błędem, to wyprostować. To jest taka drobnostka. Dali 
mnie ciekawi kwestia, czy w naszej gminie jest planowane utworzenie CUS, czyli centrum usług czy 
centrum usług. Nie z pomocy społecznej. Coś takiego o tym mamy napisane na stronie 51. które ma 
zastąpić w gminie MOPS, a w naszej gminie chyba takiego centrum nie ma. Więc nie wiem, gdzie tutaj 
szukać sensu tego akapitu, bo o takim, co mamy wzmiankę w raporcie, chciałbym też wiedzieć, o co z 
tym chodzi. W moim odczuciu. Bardzo ważny rozdział dotyczący pomocy społecznej został pisany 
krótko i głównie pod kątem wydanych pieniędzy. Ale jak wiadomo. Nie robimy za dużo, czyli nie mamy 
o czym pisać. O wielkiej akcji opasek dla seniorów napisano 2 zdania na stronie 24. Wydaliśmy 32 
opaski. Chciałbym wiedzieć, czy mamy podgląd w systemie na aktywność tych opasek? Czy podopieczni
korzystają z tych opasek? Czy są zadowoleni z tego systemu pomocy? Poza tym mam wrażenie, że tym 
programem chce się zastąpić. Opiekę nad osobami starszymi i schorowanymi, zamiast opiekunek 
środowiskowych. Czy program opasek jest w stanie załatwić niedobory? Czy może powinien to być 
dodatkowy narzędzi wspomagający opiekę społeczną? Wg mnie jedno nie powinno wykluczać drugiego. 
W pomocy społecznej? 1. pani nie zaopiekuje się wszystkimi potrzebującymi. Brakuje mi informacji, ile 
osób zostało, ilu osobom została odmówiona pomoc, czy były takie sytuacje? Czy faktycznie w naszej 
gminie 1 pani wystarczy jako opiekunka środowiskowa? Co np. Z opieką nad ludźmi leżącymi, czy do 



opieki nie są przypadkiem konieczne 2 osoby? Co w momencie, gdy ta pani zachoruje lub pójdzie na 
urlop? Ale to jest uwaga? O w tym podsumowaniu, opiece społecznej, również do mnie, bo jako radny 
powinienem wcześniej się dopytywać i to zgłaszać w różnych dyskusjach. Podsumowując, moje wnioski 
na temat raportu, podsumowując moje wnioski na temat raportu, to wygląda on ogólnie lepiej niż w 
latach poprzednich, ale jest wiele rozdziałów, z których niewiele wynika. Jeśli zechcecie państwo w 
przyszłości, dobrze by było skorzystać z przytoczonych uwag i podpowiedzi. Taka jest moja tutaj ocena 
odnośnie tego, a co do tych uwag, to sądzę, że część, po prostu my jako radni powinniśmy się wszyscy. 
To jest zasada krótkiej kołdry, ale powinniśmy się wszyscy trochę zastanowić. No z tą panią. Do opieki 
nad osobami chorymi. Naprawdę? Docierają do mnie sygnały, że 1 nie zawsze wystarcza. Dziękuję, 
bardzo. 
- Rafał Gimzicki - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, zaproszeni goście, tak samo jak kolega. 
Przeczytałem cały ten raport, ale skupiłem się przede wszystkim na tym, nco najbardziej, czym 
najbardziej się znam, interesuje czy oświata i teraz chciałem panu sekretarzowi zadać pytanie, bo pan 
sekretarz tutaj wspomniał coś o tych wspomniał, o jakiś takich małych błędach rachunkowych? Czy one 
dotyczą strony 42.Czy one dotyczą strony 42. i 43. Bo tutaj z tych słupków, które są przedstawione, jeśli 
chodzi o subwencję oświatową i wydatki oświatowe, to nijak te słupki mają się do tabelki, która jest na 
następnej stronie. Wiem, że ostatnio, po ostatniej sesji, że różnice, nie musi się zgadzać. Tak powiedziała 
pani skarbnik. Także zadaję pytanie tutaj też, czy tutaj muszą się różnice, zgadzać, czy nie? Bo z tego, co 
wiem, to ostatnio w naszej gminie nie muszą się zgadzać. To, co jest napisane, to, co tutaj widzimy, to nie
musi się zgadzać, ale tutaj myślę, że pan sekretarz mi odpowie, to jest moje pierwsze pytanie, a drugie 
pytanie dotyczy następnej strony. Gdzie mamy przedstawione ten wskaźnik? No już się coś połącza. 
Wskaźnik nadwyżki wydatków nad subwencją i tutaj jest taka duża różnica pomiędzy szkołą w Lipinach 
a szkołą w Radwankach. To jest około 30 punktów procentowych, jeśli chodzi o wydatki w stosunku do 
subwencji, która wpłynęła, czy to jest związane z jakimś większymi inwestycjami? A jeżeli tak, to warto, 
żeby to było też umieszczone? Że jakże osoby porównują 2 szkoły, gdzie liczebność uczniów na oddział 
jest prawie taka sama? Ilość dzieci jest prawie taka sama, a różnica jest około 30 punktów procentowych. 
Wydatki w Radwankach niż w Lipinach? No to jest znacząca różnica. Czy czym to jest związana ta 
różnica? No i jeszcze tak, jak patrzę tutaj na osiągnięcia uczniów olimpiadach, to tam brakuje 1. szkoły, 
tam jest Margonin, tam są Lipiny, nie wiem, czy szkoła w Radwankach została pominięta, czy żadne 
dziecko. W ciągu ostatniego roku nie wzięło udziału w żadnych olimpiadach ani konkursach. Czy nie 
zajął jakiś znaczących miejsc? Dziękuję.
- Mirosław Leśko - Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, radni, Szanowni goście, kilka uwag do 
raportu,raport faktycznie ma mniej błędów, ale kilka uwag tutaj mi się nasuwa. Kolejny rok, całkowity 
brak informacji o rolnictwie. Nie chodzi tutaj o jakieś szczegóły, ale chociaż ilość gospodarstw, 
powierzchnie można by wtedy porównać. Rok do roku, bo zmiany te następują. Jak wygląda struktura 
gospodarstw? Jeśli nie ma danych GUS owskich, to myślę, że można zasięgnąć? Takie informacje w 
agencji restrukturyzacji, tam jest na bieżąco, wszystko monitorowane, także dobrze by było chociaż jedno
zdanie na przyszłość, teraz tak. Program nad zabytkami i strona 21. jest wniosek parafii Świętego 
Marcina w Żoniu o udzielenie dotacji na elewację budynku kaplicy. To wpłynął w 2022 roku. Czy to 
będzie zrealizowany w tym roku? 23. Nie ma tam żadnej informacji. Następnie strona 22. strategia i 
rozwiązywanie problemów społecznych 2019, 2029. przeciwdziałanie i łagodzenie skutków bezrobocia. 
No tutaj też, no poza tym. 1. zdaniem no nie ma nawet ile, jakie jest bezrobocie w Margoninie i czy to 
przeciwdziałanie, łagodzenie, na czym to polega i czy to w ogóle? No stwarza jakieś podłoże do 
zmniejszenia bezrobocia. Następna sprawa. Też poruszałem to w ubiegłym roku, oprócz dotacji, które 
przekazujemy do spółek wodnych, też o spółkach naszych. Przepraszam niewodnych, tylko o spółkach, 
które działają tutaj, w Urzędzie Gminy. No też nie ma nic. Brak informacji, nie ma też w raporcie o 
mieszkaniach komunalnych, o ilości i jaki jest stan faktyczny, techniczny i ilość tych mieszkań. A tak na 
przykładzie np. Mieszkań w Próchnowie, w starej szkole, to naprawdę tam stan jest dość krytyczny. No 
tam przeciekający dach, klatki schodowe w opłakanym stanie, to trzeba by się nad tym pochylić i należy 
też zwrócić uwagę na infrastrukturę wodociągową, która ostatnio. No. Niestety w zdarzeniu w 
Margońskiej wsi zawiodła. Myślę, że nad tym też powinniśmy się pochylić, bo jest to bardzo ważna 
rzecz. Ja rozumiem, są priorytety, ale można by naprawdę usiąść i coś środków. Przekazać? Bo no jeśli w
tak tragicznym wydarzeniu, no nie działa hydrant, to jest naprawdę. Bardzo bolesne, to zgłosili 
mieszkańcy i dobrze by było. No to jest stan gminy, żeby nad tym na przyszłość? Pomyśleć? Dziękuję.
- Maria Miler - Tak jak moi przedmówcy właśnie mówili, że raport mnie co roku też się kojarzy. Raport z
pewnymi, tym bardziej, że to jest o stanie gminy z pewnym takim bytem, stanem, który ewentualnie w 



poszczególnych latach się zmienia, no ale musimy wiedzieć, czy musimy znać jakieś liczby odniesienia, 
konkretne? Szczerze mówiąc, mnie raport bardzo szybko się skończył. Czytało mi się go dość lekko, ale 
później w momencie, kiedy faktycznie usiadłam do niego po raz kolejny, nasuwało mi się, nasuwało mi 
się coraz więcej pytań, szczególnie związanych z w odniesieniu do tego do sytuacji również w kraju i ja 
się zgodzę. Zupełnie tutaj z panem sekretarzem, że odnosząc się do gmin, powiatu czy do ogólnej sytuacji
w kraju. Wtedy wiemy, w jakim, w jakim obszarze, na jakim poziomie, czy rozwoju, czy jeszcze 
pewnych niedociągnięć? Czy wyżej znajdujemy się? No mówię, w odniesieniu do innych co, czego mi 
brakowało, czego, czego się nie dowiedziałam, to tak naprawdę przyrost naturalny, dla mnie informacja, 
że przyrost ubytek naturalny na 1000 ludności w Wielkopolsce w 2021 roku? No po pierwsze, w ogóle mi
nie odnosi się do. To jest strona ósma. Rysunek, czyli ci na 11, w ogóle nie odnosi się i nie przedstawia 
tego stanu, w jakim się znajdujemy. Nie mówi nic. Natomiast byłam ciekawa, bo wszystkie informacje i 
prasowe, i telewizyjne media podają gusowskie. Zresztą. W roku 2022 zanotowaliśmy najmniejszą liczbę 
urodzin w okresie powojennym 305 000, czyli o2 27 000 mniej niż w roku ubiegłym. Mówię o kraju, 
natomiast ciekawostką dla mnie było to, że akurat w roku 2022 w Margoninie urodziło się 57 dzieci. Jak 
to ma się do 2001 roku? O 7 więcej niż w 2021 roku? Jasne, że ta tendencja jest spadająca i tych dzieci 
rodzi się mniej. Ale tą informacje, jak gdyby zasięgnęłam sama, można dojść do wielu informacji. 
Samemu można się pozagłębiać, poszukać. Natomiast po to jest ten raport, żeby ewentualnie taką 
informację o stanie gminy? O poziomie bezrobocia właśnie mówił tu radny Mirek Leszko. I faktycznie no
to też można sobie poszukać. Ten poziom bezrobocia, mimo właśnie struktury, mimo sytuacji i 
gospodarczej, i związanej z wojną, i po pandemii, i w kraju, i na poziomie naszej gminy, również naszej 
gminy. Wygląda dobrze, jeżeli chodzi o stopę procentową. Natomiast ja wyliczyłam sobie z dostępnych z
dostępnego również na stronach raportu powiatu. Wyliczyłam sobie. Że. Tak jak się podaje stopy 
procentowe, to jest 1. rzecz, ja sobie na mieszkam, te stopy procentowe, ja zdaję sobie sprawę, że to jest 
ilość ludzi, ilość osób bezrobotnych w stosunku do aktywnych zawodowo, natomiast pozwoliłam sobie 
przeliczyć ilość osób czy mieszkańców w stosunku do tych niepracujących, no i muszę powiedzieć, że 
faktycznie. Gmina Szamocin ma 4,14, Margonin czy przecinek 80, pozostałe gminy na poziomie 2,80 2, 
43. więc no, dało mi też pewien obraz, ale to był obraz, do którego sięgnęłam do innych źródeł. Na 
stronie 11. Margonin na tle innych gmin. I tu szczerze mówiąc, patrzyłam i to jest moje pytanie, czy to 
nie jest błąd, że w tabeli. 11 na stronie 15. Gmina Margonin na tle innych powiatów produkuje rekordową
ilość odpadów komunalnych na mieszkańca przypada 525 kg odpadów w stosunku np. To znaczy najniżej
w powiecie. Najlepiej? Chyba no raczej najlepiej, bo jak się produkuje mniej odpadów, no to dobrze 
wypada. Szamocin. Przez moment zastanawiałam się, czy to nie jest związane z liczbą ludności, ale 
produkcja odpadów komunalnego na 1 głowę na 1 mieszkańca w wysokości 525 kg jest przekracza 
średnią unijną przekracza średnią powiatu. I szczerze mówiąc, jestem naprawdę zaskoczona tą 
wielkością, bo dyskutujemy o tym, że te odpady segregujemy. Jest gros osób, która odpisuje 2 zł, bo ma 
od 2 zł od stawki, którą podjęliśmy uchwałą o opłacie za odpady. Bo mają kompostowniki i zastanawiam 
się, gdzie jest problem. Natomiast został podany problem i nie ma nie ma jak gdyby nic z tym 
zrobionego. Nie wiem, czy to jest brak edukacji ekologicznej, czy to jest? No w zasadzie jakoś, tak mi. 
Trudno się do tego odnieść, natomiast mówię ponad 100 kg więcej, a w przypadku w porównaniu do 
gminy Szamocin ponad 180. czy jest ogromna ilość odpadów na 1 mieszkańca? Budzi to jeszcze takie 
moje wątpliwości, co i obawy co do tego, że za tą ilość mieszka, za tą ilość produkcji odpadów? Możemy
wszyscy razem solidarnie. W przyszłym roku zapłacić podniesioną stawkę za za odpady? To może tak się
zdarzyć? Mnie na stronach kolejnych, bo raport dotyczy 2020 roku, natomiast na 5 rankingów na 5 
wykresów z rankingami co najmniej 3 raz 234. Są za rok 2014. 21. to rozumiem. Dotyczy okresu. To jest 
związane prawdopodobnie z pozyskiwaniem środków unijnych dla dla tych lat, dla tej dla tego czasu, 
kiedy była perspektywa unijna. 14, 21.Może dobrze, że to jest napisane, ale obok tego mógłby być rok 
2022? chyba że, ale do tego się jeszcze odniosę. Jeżeli chodzi o szkoły. Pan sekretarz, co już podkreśliłam
na początku trafnie i to mi się podoba, że odniósł się do tego, że powinniśmy, jak gdyby mieć zdawać 
sobie sprawę, gdzie znajdujemy się, w jakim miejscu w powiecie, w województwie, w kraju nasza gmina 
natomiast szukałam i sprawdzałam sobie poprzednie raporty, w których było podane były podawane 
wyniki nauczania? Czy były były one podawane po po egzaminach na wyniki z egzaminów, były 
porównywane z innymi szkołami? Przez moment zastanawiałam się, czy nadal są jakieś egzaminy w 
szkole? Ale przecież jest egzamin ósmoklasisty? No to mnie akurat zajęło. Trochę więcej czasu i na 
stronach. Komisji komisji, jak ona się nazywa o Okręgowej komisji Egzaminacyjnej o OKE, no po 
wyszukiwałam za 2022 rok wyniki egzaminów. I tak język Polski. Na 5 gmin Margonin 51,5 pkt, 5. 
miejsce najwięcej Budzyń 65,5. Matematyka. Na 5 gmin 47,5, czwarte miejsce, Budzyń 62,5, angielski 



na 5 gmin, angielski. Piąte miejsce. Budzeń 58, a najwięcej miał Chodzież 63%. No zabrakło mi takich 
informacji i faktycznie jak się chce, to się szuka, ale no. Radny Mirek Leszko odniósł się do inwestycji, 
do nakładów na ochronę środowiska. Ty się tam odnosiłaś? Czy to Tomek się odniósł do ochrony 
środowiska? Ja z racji wykonywanego zawodu zresztą się nazywać uważam, że jestem sozoologiem i 
gdzieś mi ta ochrona środowiska jest bardzo ale z racji tego, co robię, w sumie chciałabym pogratulować 
gminie Margonin, bo w taki dość. Sprytny sposób pozbyła się dużej ilości azbestu. W zeszłym roku 
gmina Margonin, tak jak to wskazał w raporcie autor, w zeszłym roku zainwestowała czy przeznaczyła na
usuwanie azbestu 8000 zł. Natomiast gdzieś sobie spisałam, ile pozostałe gminy? Nie mogę teraz tego 
poszukać, ale gmina Chodzież w zeszłym roku sama uporała się z azbestem. Prowadzi taki program 
Budzeń 12 000 i Budzeń też przekazał tam niespełna 20 000. ja sobie to pododaje, bo mam to porozbijane
i powiem szczerze, że z racji tego, że zresztą, to jest zadanie powiatu i powiat, jak tylko może to pomaga. 
Gmina Margonin. Otrzymała. Czy trudno mi nawet nazwać, ale no nie otrzymała. Mieszkańcy gminy 
Margonin mieli odebrany azbest za kwotę 21 669 zł. Jest to kwota pozyskana przez powiat oraz przez 
środki własne powiatu Szamocin 7182 zł, Budzeń 756 z tych środków. Dlaczego o tym mówię? Dlatego, 
że w zeszłym roku to te dane są w raporcie o stanie gminy,o stanie powiatu i w zeszłym roku 
zadeklarowane kwoty np. przez Chodzież 20 000, przez Budzyń 15 000,a gmina Margonin i gmina 
Szamocin, mimo skrajnie różnych potrzeb, wydatkują na czy deklarują kwotę 5000 zł. W tym roku już 
tak dobrze nie wygląda. To to finansowanie z powiatu, no bo faktycznie zmieniły się realia tego 
pozyskiwania środków zewnętrznych. Mogę zagwarantować, że na pewno będziemy dalej starać się 
pozyskiwać te środki, tak, żeby no jak najwięcej tego azbestu usunąć, bo do 32. Roku nie zostało dłużej. I
tu mogę naprawdę pochwalić każdą gminę, jeżeli chodzi o współpracę pracownika, pracownika gminy, 
też rewelacyjnie się współpracuje .I jeszcze 1. rzecz. Może miałam, ale to już nie. Edukację? 
Powiedziałam odnośnie edukacji. Może to w wolnych głosach może to nie jest miejsce na taką debatę, 
natomiast. Jeszcze chciałabym się odnieść do środków, które pozyskujemy jako gmina. Muszę 
powiedzieć, że to jest imponujące i naprawdę bardzo się cieszę, chociaż nie wiem, czy to jest radość, 
którą ja powinnam wyrażać, ale mieszkańcy wielokrotnie mówią, że fajnie, że ścieżka, fajnie, że droga, 
oczywiście, im więcej się robi, tym więcej brakuje, bo ludzie widzą i chcą gdzieś koło swojego domu. 
Natomiast taką zupełnie ludzką obawą. Odnoszę tylko takie no mówię, taki niepokój, żebyśmy nie 
przeinwestowali, bo lata są trudne i zapowiedzi trudnego roku budżetowego, przyszłego napawa mnie 
troszeczkę niepokojem. Co gratulacje za pozyskiwanie środków unijnych. Szkoda, że nie wyczytałam, że 
sama musiałam poszperać gdzieś. Jeżeli chodzi o tą edukację, wyniki, ale generalnie raporty faktycznie 
bardzo ogólne. Ja merytorycznie nie jestem od oceniania, ale mnie merytorycznie wielu rzeczy zabrakło, 
natomiast rozumiem dowolność sporządzania raportu. Tyle z mojej strony dziękuję.
- Arleta Wegner - Ja też przejrzałam dokładnie? Dosyć raport i wydaje mi się, że jest w wielu miejscach. 
Może był być troszeczkę bardziej dokładny, ale tak spełnia swoje warunki, ale chciałabym się głównie 
odnieść właśnie i poprosić, żeby to, co pani Maria mówiła o tych śmieciach, bo to mnie bardzo mocno 
uderzyło, żeby to przedrukować w naszej Gazecie? Wiem, że jako rada potem stajemy tutaj, siadamy i 
dyskutujemy o kosztach i zdajemy. Ja akurat jestem ze wsi, mieszkam na wsi, przejeżdżając i widząc, jak 
na wsi stoi o po 30, 40 worków śmieci bio. Dla mnie to jest szok, bo każdy z nas na wsi ma miejsce, żeby
zrobić sobie kompostownik i te śmieci. Zrobić z tego użytek na przyszłość, a też rozumiem, że na pewno 
w tych workach nie tylko trawa jest nie tylko gałęzie, ale i kamienie, nie kamienie. A my wszyscy za to 
płacimy i potem musimy ludziom tłumaczyć. I bardzo bym prosiła, żeby ten właśnie fragment raportu 
przedrukować w Gazecie i wyjaśnić ludziom, dlaczego my tyle musimy płacić? Dziękuję
- Sekretarz - Panie Przewodniczący, jeśli można się, odniosę tutaj oczywiście do kilku pytań, bo to raport 
jest przepraszam na siedząco. Jeśli państwo pozwolą, to jest wynik sprawozdań, informacji, jakie 
uzyskujemy. Pierwsza tak ogólna uwaga, ja gorąco zachęcam, bo taką państwo macie tę formułę, że 
często to wasze pojedyncze, jak najbardziej zasadne uwagi przekuć na wspólną dyskusję i pewne punkty 
po prostu wprowadzić w drodze uchwały, bo na pewno to daje szerszy obraz. Oczywiście, trzeba 
pamiętać o tym. I dlatego w tym raporcie m.in. Nie podajemy wyników kształcenia w tym roku, bo 
staraliśmy się utrzymać objętość tego raportu w tej optymalnej skali, czyli 50 do 60 ton. To, co było 
negowane w przypadku tych wcześniejszych raportów, szczególnie np. Tutaj był Poznań, że raporty 
potrafiły liczyć ponad 1000 ton. I potem retoryczne pytanie, że na z 1. strony narzekamy, że w tej 
publicznej debacie poza radnymi nikt nie uczestniczy? Nikt nie zapisuje, ale z drugiej strony forma 
objętość? No to często odrzuca. Stąd tutaj w przypadku wyników kształcenia one będą przedstawione w 
tym dokumencie, który państwo obowiązkowo dostajecie, czyli informacja o stanie oświaty i wówczas 
jest pełniejszy obraz i często ta informacja, z tego, co pamiętam, ona i tak będzie zawierała prawie 30 



stron. A więc gdybyśmy jeszcze tutaj dołożyli pewne rzeczy uszczegółowione do tego? To, co jest tutaj z 
MOPS u, też oni składają sprawozdania, to strasznie ten raport po prostu bez pół następujące 
uzasadnienie. Tutaj pani radna Miler słusznie wskazała, że te dane dotyczące wyników kształcenia? One 
są dostępne na stronach okręgowych komisji egzaminacyjnych, ale proszę też zwrócić uwagę, że o ile 
agregacja danych na poziomie gmin, to ona bierze wszystkie placówki na terenie tej gminy, które się 
znajdują, a więc gdybyśmy w takiej konstrukcji chcieli zestawić wyniki gmin wchodzących w skład 
powiatu chodzieskiego?  W Szamocinie nie wiem, czy ten OHP też jeszcze tam działa. Tutaj mamy 
również w Próchnowie. Stąd w tej informacji o stanie oświaty, którą będziemy przygotowywali, 
odsiewamy te wyniki, aby pokazać obraz gminy, bo tam również są wyniki, oczywiście szkół 
indywidualnie, natomiast tutaj jako Rada Gminy, to oczywiście was interesuje sytuowanie gminy na tle 
pozostałych także to nie wypada, ale po prostu nad tym na pewno państwo te dane dostaną i tak po kolei 
będę państwo pozwolą. Odniosę się, przynajmniej to, co jest możliwe do pytań, które tutaj padły. 
Program opieki nad zwierzętami tu, z tego co pamiętam, ten program jest realizowany przez jedną z 
fundacji, bodajże z Wągrowca. I gdzie po kontroli NIK u dość, bardzo dokładnie sprawdzono tutaj na 
terenie dawnego województwa pilskiego i wypunktowano. Że niekoniecznie, to opieka odbywa się 
prawidłowo. Tam nie tylko pieski są przyjmowane, koty również powinny być przyjmowane. No i 
zgodnie z prawem, jeżeli na terenie gminy coś takiego się wydarzy, to dany punkt musi te zwierzęta 
odebrać. Oczywiście, są takie sytuacje, że gmina, która ponosi z tego tytułu koszty, często przerzuca 
szczególnie pieski na granicy z 1. miejsca na drugie. Oby tylko dana gmina się tym nie zajęła, ale 
przyjmuje po prostu tą uwagę i przekaże że tam, jeżeli tutaj od nas taką informację, odnośnie kotów, że są
to zwierzęta wolnostojące? To na pewno są nie do przyjęcia, żeby taką informację osoba, która zgłasza 
problem, po prostu uzyskała. Także wyjaśnimy, czy to było na poziomie tutaj pracownikom urzędu, czy 
też fundacji, która to schronisko prowadzi. Program opieki nad zwierzętami. Na pewno jest szczególnie 
mi bardzo bliski i na pewno nie jest to tak prowadzone, jak powinien. Także gmina tutaj w ramach zadań 
własnych sprawuje i tak kontrolę w stosunku do podmiotu, który w drodze przetargu tutaj się wyłonił. 
Ale i skoro są te uwagi, to też poproszę merytorycznego pracownika, żeby tą sprawę wyjaśnił. Sprawa 
nazewnictwa opieki społecznej i sprawa centrum usług społecznych te szerszy problem. Oczywiście, 
możemy to w przyszłości stosować. Nowelizacja znaczy tą zmianę nazwy, jeżeli będzie obowiązek, że te 
centra mają w każdej gminie? Powstać? Tylko z punktu widzenia odbiorcy? Jeżeli przeczyta centrum 
usług społecznych a jest przekonany, czy przyzwyczajone do starego nazewnictwa to gdzieś tam. 
Złotych, środek? Tam trzeba znaleźć, ale ten problem się pojawia też w innych pytaniach, dlatego 
troszeczkę bliżej go wyjaśnia. Jaka jest idea w ogóle centrum usług społecznych? Żeby to nie było tak, 
jak w chwili obecnej, że to, co państwo też wskazywaliście, ileś kart wydamy, ileś tam osób się 
opiekujemy, tylko będzie nałożony obowiązek. Również profilaktyki na te centra, żeby niejako 
wyprzedzająco obejmować opieką osoby chociażby starsze, aktywizować je zawodowo, czyli będzie 
zupełnie szerszy zakres zadań i o ile centralnie legislacyjnie kierunki i tego przekształcenia są jak 
najbardziej słuszne, zawsze się pojawi pytania, potem, kto to ma sfinansować? I tutaj na razie tej 
odpowiedzi nie ma, natomiast pod przypuszczam, że takie centra najpierw powstaną na poziomie 
powiatów. Do tego to pora, to znaczy te instytucje, czyli poradnia, poradnie czy opieka, która funkcjonuje
na poziomie centrum centrum pomocy rodzinie? Właśnie? Że też jest taki pomysł, żeby to właśnie 
scentralizować w postaci takiego większej instytucji? Znowu pojawił się obawy, żeby nie było tak, że 
będzie odpływ. Czy część zadań zostanie przewróconych np. Na to centrum, a co wsparciem szkół, które 
też pewne zadanie tutaj realizują? Także jest to nowy pomysł. To nie jest pomysł Polski, my i tak 
jesteśmy w opóźnieniu. Tego typu centra już dawno funkcjonują i główna idea, podkreślam, jest taka,że 
poza tą taką informacyjną, taką bieżącą pracą, którą państwo znacie? Żeby jednak nałożyć obowiązek, 
żeby ten pracownik był wsparciem czy dla osoby starszej, czy dla osoby tam upośledzonej, a więc 
zaciekawieniem czekam, w jakim kierunku to pójdzie i przede wszystkim, jak to będzie finansowane. 
Pełniejsze dane. Oczywiście, pani dyrektor, pani dyrektor tutaj MOPS w corocznych sprawozdaniach z 
działalności, którym dokument jest bardzo duży, też zawiera, no i retoryczne pytanie, czy powielać te 
dane w tych informacji z poszczególnych jednostek do raportu o stanie gminy. Tak pan Gimzicki tutaj 
zadał pytanie. To właśnie na stronach 42 43 w za 2 poprzednie lata. Tam była ta inna metodologia 
liczenia, gdzie bardziej ogólnie do tego podchodziliśmy. Natomiast w chwili obecnej, tak jak podałem, 
ściśle zewidencjonowaliśmy wydatki na poziomie gminy i oddzielnie dla szkół, ale tylko te zadania, które
muszą być subwencji opłacane. Stąd te wskaźniki troszeczkę inaczej są przedstawione niż w poprzednich 
latach. I postaram się to może dokładnie wyjaśnić, jak będziemy przygotowywali informacje o stanie 
oświaty i się odnieść do tego, w których miejscach te różnice tutaj wystąpią. Też była poruszona sprawa. 



Z czego wynika, że Radwanki mają taki duży udział? To oczywiście przy zestawieniu wyszło. Sam 
zgłaszałem do pani dyrektor CUWu, żeby przeanalizowali dokumenty, bo ja osobiście nie widzę takiego 
uzasadnienia, że taki duży skok, ale być może jakiś tam proces inwestycyjny, który się kończył, być może
jakieś tam wydatki, bo faktycznie to jest kilkanaście procent więcej, a więc tutaj ta różnica w przeliczeniu
na szkoły między sobą porównujemy, jest dosyć wysoka. Także myślę, że może potem pani dyrektor się 
odniesie do tego. Pan Radny Leśko? Informację? Brak informacji o rolnictwie? Tak to co roku tutaj pan 
sygnalizuje i na pewno warto by było. Natomiast sprawozdawczość nadal spis rolny, który był 
przeprowadzany, spis powszechny przepraszam, który był prowadzony w chwili obecnej, tylko 
szczątkowe dane zostały przekazane. I tak liczyłem, że być może się ukażą te dane, żebyśmy mogli 
przynajmniej część tych danych już tutaj zaimportować? To raportu, ale takie dane dla nas to są 
podstawowym źródłem na podstawie oficjalnej sprawozdawczości samorządowej to jest tzw. Bdl, czyli 
bank danych lokalnych i tam można filtrować dane, niektóre są tylko do poziomu województwa,niektóre 
tylko do poziomu powiatów. I tak m.in. Chociażby odsetek bezrobocia nie ma oddzielnej statystyki w 
tych sprawozdaniach, ile w poszczególnej gminie będzie wskaźnik bezrobocia? Nieraz pani dyrektor 
powiatowego urzędu pracy tutaj w lokalnej prasie, podawała taki wskaźnik i pokazywała również 
gminami? Myślę, że ta agregacja na poziomie powiatu jest słuszna, bo co z tego? Że w gminie wykażemy
bezrobocie, skoro migracja nawet tutaj, tak jak widzimy ludzi, dojeżdżają do pracy czy do Budzynia, czy 
do Chodzieży, a więc problem bezrobocia jest troszeczkę problemem szerszym. Także tutaj po prostu 
brak danych spowodował, że nie wszystko tutaj podaliśmy. Co z inwestycją w Żoniu ? To myślę, że tutaj 
Pan Burmistrz się, tam zastępca się odniosą, bo nie ma tutaj informacji. No i program przeciwdziałania. 
Bezrobocia w takim szerszym ujęcie to jest problem bardzo istotny. Tam tylko 1. zdaniem 
wzmiankowałem o tym takim wzorcowym modelu, który funkcjonuje w Czechach, o nie zaskoczeniem 
dla wszystkich. Już w chwili obecnej Czech jest na pierwszym miejscu, nawet Francja została 
wyprzedzona i to musi być cała polityka, gdzie w przypadku Czech oni dlatego tak wysoko sytuują, że z 
1. strony dla młodych matek zaproponowano wsparcie? Tam przez 3 lata młode matki otrzymują finanse. 
Dosyć znaczące, ale zrobiono drugi krok dla tych osób. Dano wybór, że jeżeli ma dobrze płatną pracę, to 
może iść do pracy i dostaje ekwiwalent lub jeśli tego nie ma, to dostaje zasiłek. I zrobiono trzeci krok 
jako jedyny kraj w Europie, tutaj z bloku wschodniego, że podpisano porozumienie w odpowiednim 
czasie z Anglią, z wielką Brytanią, która w tym czasie wyszła z Unii Europejskiej, że zagwarantowano na
drodze umowy międzynarodowej miejsca pracy dla młodych, ludzi. I teraz taki młody człowiek, który 
miał gwarancję pracy, żona miała gdzie dziecko oddać, to rzeczywiście zaczęli się zastanawiać, czy nie 
zwiększyć model rodziny na nie 20, ale 22 lub 23? i stąd u nich ten wskaźnik jest najwyższy w chwili 
obecnej w Europie, we Francji jest zbliżony. No ale tam bardzo dużo pula migrantów. A więc co? Się 
troszeczkę psuje? Do czego zmierzam? Że gdybyśmy tylko traktowali bezrobocie jako pojedynczy 
problem, to on oczywiście nie odniesie jako mieli. W chwili obecnej mamy tutaj u nas sytuacji, która na 
to bezrobocie mogłaby wpływać. Brak informacji o spółkach, to myślę, że tutaj też kierownictwo się do 
tego odniesie i o mieszkaniach komunalnych, również infrastruktura wodociągowa, to też myślę, że tutaj 
panowie burmistrzowie, przynajmniej podatkiem informacji, jakie jest stan w chwili obecnej inwestycji, 
która tam jest robiona, która w znaczący sposób poprawi przynajmniej jakość funkcjonowania 
Wodociągów. Teraz odniesienie do innych gmin, że i za lata, które są pokazywane? No niestety, nie. 
Wszystkie rankingi są w układzie corocznym, zacznę od tego rankingu pozyskiwania środków 
inwestycyjnych. Kiedyś był okres dwuletni i CO2. 3 lata to pokazywano, potem zwrócono uwagę. 
Samorządowcy. Że to jest zbyt krótki czas, że często jest inwestycja na okres dłuższe i wówczas dany 
samorząd bardzo fajnie wyskakuje w jednym roku, a w następnych kiepsko. Stąd ten ostatni ranking, jaki 
się ukazał, jest ośmioletni i wówczas daje pełniejszą informację, czy planowanie finansowe, strategiczne 
na poziomie samorządu spełnia swój wymóg? Bo wtedy się faktycznie trzeba zastanowić, że jeżeli 
obciążymy udziałem własnym w pozyskanych środkach na nasz wkład własny, żeby nie ucierpiały te 
zadania obowiązkowe, własne właśnie w dłuższej perspektywie, stąd staraliśmy się przynajmniej na ten 
dzień, który oddawaliśmy dokument, te rankingi, które były dostępne tutaj państwu pokazać. Poziom 
danych o bezrobociu. Tutaj są raporty wojewódzkie, które podają w układzie wojewódzkim i w układzie 
powiatowym, to już tam wcześniej mówiłem, że jedynie ręcznie, gdybyśmy tutaj to policzyli. Chociaż nie
wszystkie informacje są do naszym do dyspozycji, to poziom Gminny jest troszeczkę utrudniony. I tu 
słusznie, pani radna Miler zauważyła, że często te rankingi też odnoszą się do perspektywy unijnej i tu od
razu nawiąże to, co państwo zauważyliście. Niskie wydatki na ochronę środowiska w bdl po raz pierwszy
się pojawiły te wydatki. Stąd państwo tutaj pokazaliśmy i z 1. strony Unia podaje, że w tych rozdaniach 
bieżących czy w najbliższych będą sygnowane środki na ochronę środowiska. Z prostej przyczyny w 



ciągu 23 lat każda gmina musi uzyskać poziom recyklingu na poziomie 65%. Jeśli tego nie zrobi, trzeba 
będzie potężne kary, płacić. I stąd już w chwili obecnej pokazują, jak gdyby miejsce startowe 
poszczególnych gmin i jak się pokażą te środki unijne, oczywiście na pewno te składem własnym, to 
właśnie one mają na celu, tak delikatnie mówiąc, przymusić społeczeństwo do podniesienia świadomości 
ekologicznej? To co 1 tutaj ze znawców ekologii powiedział. Że góra, śmieci i problem z ich utylizacją. 
To jest zapłata za postęp, który się otaczamy, bo każdy z nas chcemy 5 ki na mieszkanie. Piękny 
samochód, ale im wyższy poziom życia, tym większa góra, śmieci i problemy z tym związane. Nawet 
ostatnio Anglicy podali taki fajny przelicznik. 1% przyrostu brutto krajowego generuje 0, 75%, przyrostu.
Śmieci i wszystkich z tymi problemami związane, dlatego w najbliższym czasie i tak tutaj nasz 
przymuszą do tego, żeby to ilość tych śmieci, jakiś sposób ograniczać, no i teraz czy tam wskaźnik, który 
Margonin pokazał, to jest plus? Czy to jest minus? Bo można by rozpatrywać dwojako jako plus? Że 
bardzo sprawnie wyłapujemy wszystkie śmieci? Jeżeli dopuścimy, że tolerujemy gdzieś na poziomie 
jakieś fikcyjnej gminy, nielegalne składowiska, spalanie w kominach, no to oczywiście ten wskaźnik 
będzie zaburzony, a więc tutaj nie mam gotowej odpowiedzi, czy ten wskaźnik jest pozytywny, czy 
negatywny. On pokazuje tylko dane sprawozdawcze obowiązkowe, które samorządy składają? Rodzi się 
problem, bo najprawdopodobniej czy to już się stało? Jedna z gmin, która tworzyła międzygminne 
składowisko śmieci w Kopaszynie, wycofuje się z tego, a cała strategia finansowa, którą się przekłada 
potem na ceny dla mieszkańców, była budowana przy udziale wszystkich gmin i teraz odejście jednej z 
gmin powoduje, że ten cały rachunek, oczywiście się może popsuć. W chwili obecnej przepisy unijne w 
ciągu 23 lat wymuszą ten obowiązkowy poziom recyklingu, te do 65% procent. To, co tutaj. Pani radna 
Wegner również zwracała uwagę, że to, co się nadaje do biodegradacji, będzie musiał być 
biodegradowalne i to, co pozostanie, a jeżeli ma wartość o połową, to tylko to będzie mogło trafić do 
spalarni śmieci. Choć tutaj bazujemy tylko w obrębie? No śmieci bytowych, a one stanowią tylko 10% 
całkowitej masy produkcji śmieci w skali kraju, czyli na pewno pociągnięcie unijne, jak najbardziej 
słuszne. Wymuszą tutaj, żebyśmy to, co jest możliwe, do ponownego recyklingu oddawali i jednocześnie 
zagospodarowywali na poziomie gminy. Bo inaczej kary finansowe w takich wskaźnikach, jakie 
narzucają, one wcale nie są wygórowane. Niektóre kraje już w chwili obecne mają te wskaźniki 
recyklingu 70 80%. Problem azbestu. Tu tylko przypomnę, zresztą, tam jest w raporcie też podane, że nie 
ma odrębnych programów zwalczania azbestu na poziomie gminy? Gminy się tutaj dogadały na poziomie
powiatu, składałem się niejako na ten Fundusz utylizacji. Natomiast z czego wynikają te różnice 
pomiędzy gminami? Trudno mi się tutaj do tego odnieść. Na pewno pani radna ma obawy słuszne, bo tak 
jak wspominałem, na tych perłach samorządu pozyskiwane środki europejskie z 1. strony kuszą, bo to jak
się przeliczy więcej kilometrów i więcej dróg, więcej ścieżek, więcej? Może jakieś budynków i jeżeli się 
zapomni o tych wydatkach na zadania obowiązkowe, własne, no to może być problem i to, jeśli państwo 
zestawicie ze wskaźnikami budżetowymi, finansowymi, które są tam pokazane, to gmina Margonin ma 
najkorzystniejszy wskaźniki. Mam tutaj na myśli wskaźnik ich zadłużenia, wskaźnik, skład kredytu, czyli 
jak gdyby tą pulę posiadanych wolnych środków, dochody własne. Chociażby ten wskaźnik jest dosyć 
wysoki i jeszcze pozostaje możliwość w razie czego zaciągania kredytów, jeżeli będzie taka Wola, ale też
kompetencja? Wszystko rady, państwo jako rada będziecie decydowali, czy decydujecie, czy jeżeli 
wchodzimy jakieś zadania inwestycyjne, to w jakim kierunku to powinno iść? Słusznie? Należy to bardzo
dokładnie analizować i przy konstrukcji budżetu też trzeba przeliczyć, żeby przy okazji nie 
przeinwestować i nie ograniczyć tych zadań do budżetowych. Za bardzo. Także to byłoby tak, to co z 
mojej strony? Mogę państwu odpowiedzieć? Natomiast może poprosiłbym to uzupełnienie panią dyrektor
MOPS u. I ewentualnie jeżeli pani dyrektor CUWu mogłaby wyjaśnić, skąd ten wysoki wskaźnik 
kosztów w przypadku szkoły podstawowej w Radwankach? Dziękuję
- Zastępca Burmistrza - -A tylko krótko, bo to. Drodzy Państwo, na kilka pytań tylko odpowiem znaczy, 
żaden raport nie odda jakby tego, jak wygląda faktycznie sytuacja gmin. No bo macie państwo, przecież 
ktoś kiedyś powiedział macie prawdę, półprawdę i statystykę, i wszystkie sprawozdania, wszystkie 
raporty są po prostu statystyką, więc nie szukajcie państwo czegoś, czego tam się czasami nie znajdzie. 
Tam nie będzie kompletu informacji. Tak, bo zatem to jest generalnie statystyka budowana w oparciu o 
sprawozdania o dane, które się raportuje. Dla przykładu dam państwu 1 rzecz, co jakiś mi sekretarz 
pokazał, dlaczego mamy tak mało wydarzeń, jakby kulturalnej wiecie, kto był liderem w całym powiecie?
Zgadnijcie państwo. Nie proszę, panią gmina Chodzież, która nie ma nawet ośrodka kultury. Widzicie, 
jak można manipulować? Generalnie znaczy, co się raportuje? Tak ja np. 90% wydarzeń kulturalnych nie 
ujmuje tak, jak to ujmują np. Inni część np. I tego już państwo tam nie macie, tak albo były błędy, albo 
nie tak, to został sklasyfikowane. Tak, no ja tylko podaję państwu przykład, że nie każdą informację. 



Państwo w raporcie znajdziecie. Bo on faktycznie byłby, miałby 1000 stron, tak i on byłby zarzucony 
zupełnie niepotrzebnymi informacjami. Co do Żonia. To Pan Radny to dobrze wie, no oczywiście. 
Wnioski można składać zgodnie z naszą tutaj uchwałą i ustawą o wspieranie zabytków. No ale kaplica w 
Żoniu nie jest żadnym zbytkiem. No i to już sobie mówiliśmy. 100 razy mogę to powtórzyć 101. raz. 
Poza tym ona jest zrobiona, ale ona nie jest zabytkiem, więc siłą rzeczy dotacja nie może być udzielona, 
ona nawet nie przechodzi formalnej oceny. Tak, to nie jest zabytek, kaplica na cmentarzu w |Żoniu i 
myślę, że każdy, kto z tamtych terenów jest, to doskonale wie to a propos tego tego wniosku co do 
zwierząt no my przyjmujemy oczywiście zwierzęta, kot również przyjmujemy, ale koty Słuchajcie, 
faktycznie trochę w innym trybie, w trybach interwencyjnych, no nie możecie państwo zgłaszać? Że 
gdzieś idzie kot? A skąd wy wiecie, że to jest kot zabłąkany? No koty faktycznie żyją? Drodzy Państwo? 
No na dziko? No za chwilę wam zaczną zbierać koty, które są waszą własnością, a wyszły za 
przeproszeniem do sąsiada, więc co do kotów trochę inaczej, niż co do psów się podchodzi, stąd jest 
jakby ta ta różnica, że bardzo delikatnie straż miejska do tej kwestii podchodzi, to oni także odmawiają, 
bo jak są interwencyjne? To oni zabierają te koty do schroniska, to prawda, one się tam znajdują no ale to
nie jest tak, że Słuchajcie, każdy dzwoni i mówi wiecie, co tam biega? Ja jestem z terenów wiejskich, 
państwo, część również, no no wiecie, jak funkcjonują koty? Tak, no i to chyba to jest znowu truizm. To, 
co w tej chwili mówimy, to jest trochę inna sytuacja, niż pies, tak, to jest inna sytuacja niż pies, natomiast
jeszcze tylko kilka co do mieszkań, no no jest stan naszych mieszkań komunalnych i socjalnych. No w 
stanie no niekiedy opłakanym, no ale mamy listę oczekujących, ogromną generalnie na to, to jest 
absolutnie racja, akurat szkoła ta w Próchnowie, tam część tych lokali jest już prywatna, część pewnie za 
chwilę będzie te osoby będą to wykupywały, ale to znowu państwo zapominacie. W dużej części to jest 
problem wspólnoty mieszkaniowej, nikt gminy, jeśli jest 1, chociażby lokal wykupiony, to jest wspólnota 
mieszkaniowej i to ona po, a to, czy ona jest zarejestrowana? No to wiecie, no ludzi nie zmusimy do tego,
pomimo że jest taki obowiązek. Tak, więc jakby ten ciężar spoczywa na wspólnocie mieszkaniowej. 
Potem, jak to z Próchnowem jest ostatnio tutaj odpowiadałem, więc my te mieszkania, które są w 
absolutnie najgorszym stanie sukcesywnie. Teraz w Próchnowie powstaną kolejne 2 mieszkania. Tak, 
więc i ta lista kolejkowa powolutku powolutku będzie się zmniejsza i po to służą nam mieszkania 
komunalne, bo innych nie mamy, albo mieć generalnie nie powinniśmy. Hydrant Margońskiej wsi. 
Oczywiście, zdarzają się hydranty, które są w stanie gorszy, ale on nie doprowadził do tego, że że nie 
wiem, że tam coś spłonęło. Tak brano wodę z drugiego hydrantu, trochę dalej ściągano ją z jeziora. Jest 
problem ciśnienia, które generalnie jest, a ciśnienie z kolei jest związane z tym, że nasza infrastruktura, 
no dopiero od sierpnia, powinna być w stanie tutaj chyba takim najlepszym? Tak, no bo cała nowa 
hydrofornia słów do tego doprowadzi państwo. No sami widzicie, że macie susze hydrologiczną? Z 
drugiej strony ludzie coraz więcej wody biorą z dronów. Bardzo dobrze. Zobaczcie, każdy ma prawie 
basen na ogródku, to dzisiaj nie są już baseny, oczka wodne, tylko są basen na ileś 1000. metrów 
sześciennych? No to napełnianie powoduje, że my tej wody nie nadążymy, po prostu pompować z 
naszych studni, tak i dopiero po to są potrzebne nam te zbiorniki retencyjne, potężne, które tam w tej 
chwili są. Że wtedy ten problem się rozwiąże? Prawdopodobnie od sierpnia tak jeszcze nie od lipca, ale 
od sierpnia. No bo wtedy ta woda jest, jak mieszkańcy pobierają zwiększoną ilość wody, to ona idzie 
bezpośrednio ze zbiorników, a nie ze studni, tak w tej chwili te zbiorniki są u nas malutkie, tak jak pan 
Franciszek powiedział. Ludzie żyją coraz wygodniej, coraz lepiej. Liczba tych oczek wodnych, które z 
góry widzicie, że tutaj są oczka wodne, to są baseny, Słuchajcie, to są baseny już normalnie i no to 
powoduje, że ludzie żyją wygodniej. Tak, co do śmieci trudno mi się odnosić. Co do tego znaczy, na 
pewno jakimś argumentem jest to, że u nas były zbiórki, u nas były zbiórki gabarytowe w Chodzieży nie 
macie żadnych zbiórek gabarytowych? Tak, tam trzeba odwieźć, no tak, tam trzeba śmieci odwieźć, ilu 
ludzi odwiezie do miejsca odbioru, a ilu odda przed dom? To się przekłada wagą. Generalnie, bo jeżeli to 
jest znowu statystyka, tak, jeżeli liczy wagę, liczycie przez mieszkańców, to macie zupełnie inną wartość 
to jest jak z dochodem podatkowym dochód podatkowy, a liczony na mieszkańca, dochód na mieszkańca 
są zupełnie różne wartości i możemy tym sobie to ustawiać. Supozycje tego robić wyjdą zupełnie różne. 
Słuchajcie. Co do problemu bezrobocia się nie odnoszę, bo jego co do zasady nie ma, jego co do zasady 
nie ma i umówmy się. Część osób nie pracowała i nie będzie pracowała, bo tak jest. Ich życzenie i mają 
do tego absolutne prawo, tak, to nie ma obowiązku, generalnie pracy, jak do nas kiedyś przychodziły 
osoby o pracę, to tak dzisiaj jest już problem. Generalnie w tym sensie, że nie ma nawet komu tej pracy 
generalnie dać, no to też takie czasy generalnie przyszły. Tak, to jest problem niżu demograficznego itd. 
Nie ma co się do tego też szerzej odnosić. My jesteśmy faktycznie liderem. Można nie tyle środków 
unijnych, środków zewnętrznych, szerzej. Generalnie. Czy jest przeinwestowanie? Nie, ale jesteśmy 



faktycznie bardzo mocno na tle rozbudzeni, ile rozpędzeni w tym? No tak, środki się pokumulowały z 
tych polskich ładów paru projektów jeszcze faktycznie unijnych jest z tego bardzo dużo. No i znowu 
znowu sytuacją gminy znowu można? Trochę. Faktycznie ona nie jest ciekawa, ale tu zupełnie innych 
względów. U nas dochody własne czy a wydatki, wydatki bieżące, dochody bieżące? No one są na takim 
poziomie, no my daleko mamy do tych do tych gmin, które mają tą sytuację stabilną i jakby to, czy my 
możemy zaciągać kredyty, znaczy go nie zmienia, bo mamy w tej chwili problem, żeby przesuwać nawet 
środki. Między. Dlatego widzicie państwo już te zwiększenia dochodów są już na takim, my robimy, my 
realizujemy, jakby kreujemy dochody, które jakby no macie zwiększone. Udział w PIT, który dopiero 
będzie ogłoszony? Pewne dochody, no bo myśmy nie pospinali tego budżetu w żaden możliwe sposób. 
No jest sytuacja bardzo trudna, bo tam trzeba manewrować, więc my tylko już tak naprawdę przesuwamy
albo zwiększamy dochody, które są? No właśnie też nie, każdy z tych dochodów jest dochodem. Że tak 
powiem, one wpłyną tak, no bo one wpłyną, no ale one gdzieś jakimś. Obarczone są ryzykiem. To, ile 
nam wpłynie ze sprzedaży nieruchomości? Bardzo duże ryzyko, prawda? Może się sprzedać, nie musi się 
sprzedać, a przyjdzie za chwilę katastrofa? No tego nie wiemy. Tak, tego nie wiemy, więc to jest trochę, 
też dlatego mówię, raport jest dokumentem tak, tutaj pan sekretarz powiedział, który no wszystkiego nie 
odda, bo musiałby liczyć tyle, ile tutaj ten stół ma. tak naprawdę, więc nie w tym jest. Że co do spółek 
informacje znajdują się generalnie na stronach. Te spółki są, oczywiście, że może być? No to każdą rzecz 
możemy mówić, że jeszcze w raporcie może być tak? Są różne techniki ujmowania, no wszystkiego 
naprawdę tutaj nie jesteśmy w stanie zmieścić, nie wiem,do czego jeszcze z tych takich nie odniosłem 
rzeczy, starałem się tutaj wypisać, może coś mi tutaj jeszcze umknęło, ale chyba na tyle czy też szkół, to 
nie wiem co do Radwanek, generalnie z jakiego powodu nie wiem, czy też nie temu, że tam jednak jest 
mniej, jaka jest metodologia liczenia? Być może tak, tam są mniejsze oddziały, jednak tak tam jest 
oddział więcej, poza tym tam też o jeden z oddziałów ma chyba pięcioro czy sześcioro dzieci, to też 
bierzcie państwo... No to jest ta sprawa, którą tu kiedyś państwo? Żeście? Takie decyzje 
podejmowaliśmy? Kiedyś? Tak, i to z pełną świadomością, no to to się też będzie przekładało na to, że 
tam mogą być większe kosze. Mogą? Ja nie mówię, że to jest powód, ale to może rzutować i wpływać, bo
nie znam innego oddziału na gminie, który ma pięcioro czy sześcioro uczniów.
- Mirosław Leśko - Tak, sprostowanie, Panie Burmistrzu, ja nie mówiłem, że przez hydrant spłonął 
budynek, tylko mówiłem, że nie działa, a dobrze by było, żeby działał to 1. sprawa. Nie mówiłem tego, że
przez to spłonął budynek i drugie. No jeśli mamy te najważniejsze rzeczy w raporcie ujmować, bo tak jak
pan mówi, byłby za szeroki, za duży objętościowo, no to pewnie niepotrzebnie była ta informacja o tym 
wniosku. 

Raport stanowi załącznik nr 7 do Protokołu. 

c) podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania Burmistrzowi Miasta i Gminy Margonin za rok 
2022.
Przewodniczący rady przedstawił uchwałę - podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania Burmistrzowi 
Miasta i Gminy Margonin. 

Głosowano w sprawie:
podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania Burmistrzowi Miasta i Gminy Margonin za rok 2022.. 

Wyniki głosowania
ZA : 10, PRZECIW : 3, WSTRZYMUJE SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2, BRAK GŁOSU: 0, 
NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (10)
Rafał Gimzicki, Grzegorz Gręda , Barbara Kończak , Teresa Koźlarek , Adam Rogacki, Jerzy 
Staniewski , Anna Twardowska, Arleta Wegner , Jolanta Zmudzińska , Andrzej Zmudziński 
PRZECIW (3)
Tomasz Gorkowski , Mirosław Leśko , Maria Miler 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska



Uchwała Nr LIV/493/2023  stanowi załącznik nr 8 do Protokołu

8. Sprawozdanie z wykonania budżetu:

a) przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu za Miasta i Gminy Margonin za rok 2022 
wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w tym sprawozdaniu.
Skarbnik Gminy K. Włodarska – Wojtecka przedstawiła sprawozdanie z wykonania budżetu Miasta i 
Gminy Margonin za rok 2022 wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu. 
Sprawozdanie roczne z przebiegu wykonania budżetu gminy, planu finansowego instytucji kultury za 
2022 rok oraz informacji o stanie mienia gminy (Zarządzenie Nr 31/2023 Burmistrza Miasta i Gminy 
Margonin z dnia 31 marca 2023 r.) stanowi załącznik do Protokołu.

Uchwała Nr SO-15/0954/245/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Poznaniu z dnia 27 kwietnia 2023 r. w sprawie opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Miasta i 
Gminy Margonin za rok 2022 wraz z informacją o stanie mienia jednostki i objaśnieniami stanowi 
załącznik do Protokołu. 
Sprawozdanie z wykonania budżetu wraz z informacją o stanie mienia Gminy zostały przedłożone Radzie
oraz Regionalnej Izbie Obrachunkowej w ustawowym terminie do 31 marca 2023 roku.    

Budżet  Miasta  i  Gminy Margonin został  zatwierdzony Uchwałą Nr XXXIV/349/2021 Rady Miasta i
Gminy Margonin z dnia 16 grudnia 2021 r. w sprawie uchwały budżetowej na rok 2022. 

W momencie jego uchwalania dochody skalkulowane zostały na kwotę 47 968 981,12 zł, a wydatki na
kwotę 47 670 801,00 zł. Planowana była nadwyżka w wysokości 298 180,12 zł.

W  trakcie  2022  roku  plany  dochodów  i  wydatków  ulegały  zmianom  wprowadzanym  stosownymi
uchwałami Rady Miasta i Gminy Margonin oraz zarządzeniami Burmistrza Miasta i Gminy Margonin. 
Ostatecznie  po  dokonaniu  zmian  plan  dochodów  wzrósł  o  kwotę  11  549  227,69  zł  i  wynosił  na
31.12.2022 r. 59 518 208,81 zł, natomiast plan wydatków wzrósł o kwotę 10 012 970,26 zł i wynosił na
31.12.2022 r. 57 683 771,26 zł, tworząc tym samym planowaną nadwyżkę w wysokości 1 834 437,55 zł.

Realizacja zadań gospodarczych spowodowała, że wykonanie budżetu na 31.12.2022 r. wyniosło:

Dochody zrealizowane – 60 055 784,54 zł tj. 100,90 % planu

Wydatki zrealizowane – 52 531 266,50 zł tj. 91,07 % planu 
w tym wydatki majątkowe zrealizowano na kwotę 8 705 493,66 zł

Różnica między dochodami uzyskanymi w 2022 r. a zrealizowanymi wydatkami w 2022 r. wynosi 7 524 
518,04 zł (nadwyżka).

Przychody budżetu zostały zrealizowane w wysokości - 3 957 593,36 zł, 

Rozchody budżetu zostały zrealizowane w wysokości - 4 772 292,92 zł, 
z tego:
- spłaty krajowych pożyczek i kredytów w wysokości - 235 292,92 zł,
- wykup obligacji komunalnych - 500 000,00 zł,
- przelewy na rachunki lokat - 4 037 000,00 zł.

Zobowiązania gminy na dzień 31.12.2022 r.

1. Na koniec omawianego okresu sprawozdawczego pozostająca do spłaty łączna kwota pożyczek
zaciągniętych przez Gminę oraz emisji obligacji komunalnych wynosi
911 766,21 zł, w tym:

1. Emisja  obligacji  -  Powszechna  Kasa  Oszczędności  Bank  Polski  Spółka  Akcyjna  w
Warszawie z 2018 r., w wysokości 500 000,00 zł. Wykup obligacji następować będzie w
latach 2020 -2023. 



2. Pożyczka  zaciągnięta  w  2019  r.  z  Europejskiego  Funduszu  Rozwoju  Wsi  Polskiej  w
Warszawie.  Do spłaty  pozostało  411 766,21 zł.  Spłata  po  58  823,23 zł  kwartalnie  do
września 2024 r.

2. Zobowiązanie  wymagalne  w  kwocie  2  289,26  zł  to  nie  zwrócone  zabezpieczenie  robót
ewidencjonowane na sumach depozytowych- dokonany zwrot został cofnięty z powodu likwidacji
firmy.

Należności Gminy na 31.12.2022 r.

1. należności z tytułu sprzedaży na raty - 49 645,25 zł.
2. należności wymagalne – 2 460 761,31 zł, (największa poz. dotyczy funduszu alimentacyjnego)
3. pozostałe należności – 174 590,93 zł.
4. Stan środków na koncie wynosił – 11 496 533,88 zł

Gmina Margonin w 2022 roku pozyskała dodatkowe bezzwrotne środki finansowe na realizację 
zadań: 
-środki z Urzędu Marszałkowskiego Województwa Wielkopolskiego w ramach 
Programu pn. „Błękitno-zielone inicjatywy dla Wielkopolski” 

36 000,00 zł

- dotacja z Urzędu Marszałkowskiego Województwa Wielkopolskiego na zadanie 
„Budowa systemu magazynowania wody wykorzystanej do nawadniania terenów 
zielonych na stadionie Klubu Sportowego Leśnik Margonin

96 000,00 zł

-środki z Urzędu Marszałkowskiego Województwa Wielkopolskiego na „Budowę 
boiska sportowego w miejscowości Lipiny – bieżnia okólna”

220 000,00 zł

- dotacja Wojewody Wielkopolskiego na realizację programu „Przebudowa drogi 
gminnej w miejscowości Radwanki” – środki z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg

1 013 356,37 zł 

- dotacja z WFOŚiGW na zadanie „Edukacja – Informacja – zakup i montaż multi – 
funkcjonalnej tablicy prezentującej zagadnienia z zakresu ochrony środowiska i 
edukacji ekologicznej. Lokalizacja – teren miasta Margonin”

24 210,00 zł 

- środki ze środków Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej w ramach programu 
Sportowa Polska – Program Rozwoju Lokalnej Infrastruktury Sportowej edycja 2021 
na zadanie „Budowa boiska piłkarskiego, bieżni okrężnej długości 200 m i urządzeń 
lekkoatletycznych w Lipinach” 

380 000,00 zł 

- środki Wojewody Wielkopolskiego w ramach Funduszu rozwoju przewozów 
autobusowych o charakterze użyteczności publicznej 

178 718,00 zł

- środki z Gminy Wągrowiec na dofinansowanie zadania organizacji zbiorowego 
transportu publicznego dla linii komunikacyjnej Lipiny – Wągrowiec 

13 750,00 zł 

- środki z przeciwdziałania COVID-19 na Program „ Korpus Wspieraj Seniorów” 31 707,89

- środki unijne z Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój „Ponadnarodowa
mobilność uczniów” pn. „Żyj zdrowo, jedz zdrowo a czas wolny spędzaj na 
sportowo”

184 216,00 zł 

- dotacja od Wojewody Wielkopolskiego na realizację programu „ Posiłek w szkole i 
w domu” 

221 904,76 zł 

- środki unijne z Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój „Ponadnarodowa
mobilność uczniów” pn. „Wytańczyć marzenia w rytmie kompetencji kluczowych” 

154 570,00 zł 

środki WFOŚiGW na punkt konsultacyjny „Czyste powietrze” 35 000,00 zł 

Przewodniczący Rady zapytał czy radni mają uwagi lub zgłaszają pytania do przedstawionego 



sprawozdania z wykonania budżetu? 

Przewodniczący - wzrastają zaległości w zeszłym roku było to 2 0000 700,00 w 2021 było to 
2 000 100,00 można coś zrobić, aby te zaległości były mniejsze? Bo jednak sporo kwota się robi tych 
zaległości?
Ile wynosiła w zeszłym roku kwota za dowozy szkolne.

Zastępca Burmistrza – jeśli w danym roku jest naliczona chociażby kara umowna na 100,200,300 tys. to 
od razu Pan to widzi w sprawozdaniu i porównuje Pan to rok do roku to widzi Pan wartość. W którym 
konkretnie rozdziale bo naliczenie komuś kary może spowodować taką a nie inną sytuacje. Generalnie 
zadłużenia będą w spółce bo oni ściągają czynsze to będzie dość dużo wobec gminy, kary za śmieci ale 
one są porównywalne. 
Przewodniczący – podsumowanie na końcu działu zestawienie zaległości ….rok do roku ta kwota się 
zwiększa. 
Zastępca Burmistrza – fundusz alimentacyjny my to zadanie realizujemy bo to zadanie rządowe my tak 
na to środki otrzymujemy to jest wykazane co nie oznacza że ponosimy tego negatywne konsekwencje. 
To prawda że z tytuły funduszu alimentacyjnego są tak globalnie większe zaległości z tytułu alimentów 
ale to dlatego że ludzie coraz więcej zarabiają a to się przekłada, że to rośnie bo ludzie nie płacą i to się 
przekłada na Gminę Margonin. 
Skarbnik – dowozy szkolne. Wydatki w zakresie dowozów uczniów do szkół to była kwota 550 440,06 z 
tego na zakup usług pozostałych czyli umowa typowo na dowozy 477 99,04 zł. 

b) przedstawienie wniosku komisji rewizyjnej w sprawie absolutorium dla Burmistrza Miasta i 
Gminy Margonin wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku komisji.
Przewodnicząca Komisji rewizyjnej A. Wegner przedstawiła wniosek komisji rewizyjnej w sprawie 
absolutorium dla Burmistrza Miasta i Gminy Margonin wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o
wniosku komisji.

Uchwała Nr SO-15/0955/99/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu 
z dnia 22 maja 2023 r. w sprawie opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Miasta i Gminy Margonin 
o udzielenie Burmistrzowi absolutorium z tytułu wykonania budżetu na rok 2022 stanowi załącznik do 
Protokołu.

c) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z 
wykonania budżetu za Miasta i Gminy Margonin za 2022 r.
Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały. 
Przewodniczący Rady zapytał czy są uwagi do przedstawionego projektu uchwały?

Przewodniczący Rady – na stronie 52, że wykonano projekt drogi Tereska – Próchnowo, Próchnowo – 
Bugaj i w Młynarach, a nie ma ujętych pozostałych projektów budowy na terenie gminy. 

Zastępca Burmistrza – dlatego, że są to inwestycje wieloletnie a wszystkie inne były wykonane w ciągu 
roku. 
(…)

Więcej pytań i uwag nie zgłoszono.

Głosowano w sprawie:
podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z 
wykonania budżetu za Miasta i Gminy Margonin za 2022 r.. 

Wyniki głosowania
ZA : 10, PRZECIW : 0, WSTRZYMUJE SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2, BRAK GŁOSU: 0, 



NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (10)
Rafał Gimzicki, Grzegorz Gręda , Barbara Kończak , Teresa Koźlarek , Adam Rogacki, Jerzy 
Staniewski , Anna Twardowska, Arleta Wegner , Jolanta Zmudzińska , Andrzej Zmudziński 
WSTRZYMUJE SIĘ (3)
Tomasz Gorkowski , Mirosław Leśko , Maria Miler 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 

Uchwała Nr LIV/494/2023  stanowi załącznik nr  9 do Protokołu

d) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Burmistrza Miasta i Gminy Margonin.
Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały. 
Przewodniczący Rady zapytał czy są uwagi do przedstawionego projektu uchwały?
Pytań i uwag nie zgłoszono.

Głosowano w sprawie:
podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Burmistrza Miasta i Gminy Margonin.. 

Wyniki głosowania
ZA : 10, PRZECIW : 3, WSTRZYMUJE SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2, BRAK GŁOSU: 0, 
NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (10)
Rafał Gimzicki, Grzegorz Gręda , Barbara Kończak , Teresa Koźlarek , Adam Rogacki, Jerzy 
Staniewski , Anna Twardowska, Arleta Wegner , Jolanta Zmudzińska , Andrzej Zmudziński 
PRZECIW (3)
Tomasz Gorkowski , Mirosław Leśko , Maria Miler 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska

Uchwała Nr LIV/495/2023  stanowi załącznik nr 10 do Protokołu

Burmistrz - Przewodniczący, Szanowni radni, Szanowni goście, bardzo dziękuję wszystkim tym, którzy 
przez ostatni rok intensywnie pracowali na rzecz poprawy jakości życia naszych mieszkańców. To nasze 
zadanie i ono się, można powiedzieć, w różnoraki sposób odbywa to są budowy kilometrów dróg, jak co 
roku robimy to, są budowa stacji, przede wszystkim uwzględniania wody, najwyższa inwestycja w 
przeciągu całych moich 12 lat pracy i wiele innych drobniejszych, bo nie tylko są takie rzeczy, są też 
kulturalne rzeczy i oświatowe, typu właśnie, jak otwarcie ostatnio w sali wiejskiej wraz z remizą. Każdy z
was mam nadzieję, że całe swoje serce i wszystkie. Umiejętności, jakie ma oddaje dla naszej społeczności
lokalne, za co państwu dziękuję.

9. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) zmiany uchwały budżetowej na rok 2023
Skarbnik K. Włodarska – Wojtecka przedstawiła projekt uchwały.
Przewodniczący Rady zapytał czy są uwagi do przedstawionego projektu uchwały?

Przewodniczący Rady - Nie widzę, w związku z czym ja mam taką sprawę? No nie. Bez kozery pytałem 
o kwotę, ile wynosiło w zeszłym roku dowóz uczniów, bo ponieważ w tym roku tutaj mamy, mieliśmy do
tej pory w budżecie 520 000 i teraz dołożyć 400 000, czyli 920 000, a w zeszłym roku też była umowa do



czerwca i od czerwca umowa do tego roku. Wyszło w przetargu, że do końca roku? W zeszłym roku 
wydaliśmy 188 000, a z wartości przetargu wychodzi, że w tym roku od czerwca, od stycznia do czerwca 
wydaliśmy 283 046 zł, czyli po prostu z tych 520 000 trzeba by odjąć tą kwotę i w tej kwocie zostaje 
jeszcze w tej chwili zostaje jeszcze nam, że tak powiem, pieniądze na drugą część po prostu nie mamy, 
mamy pieniądze, a nie mamy przetargu. Takie jest moja że tak powiem, spojrzenie na tą sprawę, że te 400
000 być może trzeba dołożyć, ale nie 400 000, bo dowóz dzieci kształtował się w okolicach 500 000 od 
kilku lat, a w tym roku byśmy mieli no 920 000, czyli 400. więcej, to nie chce mi się wierzyć, że aż tyle 
ceny wzrosły.
Zastępca - Czyli jest zaangażowania. Czy  300 000 tak, no to no właśnie, no to jest 300 000, który jest 
jakby z tego planu zostało jakby zwiększone, no i teraz jest zwiększenie o 400? tak, no właśnie, czyli do 
końca roku?
No nie, na poziomie o 520 mamy zmiana 400, jest 920.  No no tak, na 1 jest łącznie 920 przetarg jest 
dopiero o ogłoszony. On nie jest zamknięty, bo nie mógł być zamknięty, bo tych pieniędzy nie było. Tak 
na dobrą sprawę, natomiast to, że będzie drożej? No będzie drożej? Na pewno ile będzie drożej? To jest 
tylko plan. No byście, państwo, przecież państwo widzicie. Budżet jest prognozą wydatków, dochodów i 
wydatków, prognozą generalnie i to jest tylko i wyłącznie plan. Przecież nikt tych pieniędzy nie weźmie. 
Za chwilę, jeśli tam faktycznie zostanie ponad zaangażowanie, jakaś kwota, to zostanie jakby to zebrane, 
ale tam jest wzrost chyba o 20%. Chyba było było wyliczenie 15, 20. wydaje mi się, że wysokość inflacji.

Głosowano w sprawie:
autopoprawki. 

Wyniki głosowania
ZA : 13, PRZECIW : 0, WSTRZYMUJE SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2, BRAK GŁOSU: 0, 
NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (13)
Rafał Gimzicki, Tomasz Gorkowski , Grzegorz Gręda , Barbara Kończak , Teresa Koźlarek , Mirosław 
Leśko , Maria Miler , Adam Rogacki, Jerzy Staniewski , Anna Twardowska, Arleta Wegner , Jolanta 
Zmudzińska , Andrzej Zmudziński 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 

Głosowano w sprawie:
zmiany uchwały budżetowej na rok 2023. 

Wyniki głosowania
ZA : 12, PRZECIW : 0, WSTRZYMUJE SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2, BRAK GŁOSU: 0, 
NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (12)
Rafał Gimzicki, Tomasz Gorkowski , Grzegorz Gręda , Barbara Kończak , Teresa Koźlarek , Mirosław 
Leśko , Maria Miler , Adam Rogacki, Anna Twardowska, Arleta Wegner , Jolanta Zmudzińska , Andrzej 
Zmudziński 
WSTRZYMUJE SIĘ (1)
Jerzy Staniewski 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 



Uchwała Nr LIV/496/2023  stanowi załącznik nr 11 do Protokołu

b) określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w publicznym 
przedszkolu prowadzonym przez Gminę Margonin
D.Gurzyńska przedstawiła projekt uchwały.
Przewodniczący Rady zapytał czy są uwagi do przedstawionego projektu uchwały?
Pytań i uwag nie zgłoszono.

Głosowano w sprawie:
określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w publicznym przedszkolu 
prowadzonym przez Gminę Margonin. 

Wyniki głosowania
ZA : 13, PRZECIW : 0, WSTRZYMUJE SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2, BRAK GŁOSU: 0, 
NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (13)
Rafał Gimzicki, Tomasz Gorkowski , Grzegorz Gręda , Barbara Kończak , Teresa Koźlarek , Mirosław 
Leśko , Maria Miler , Adam Rogacki, Jerzy Staniewski , Anna Twardowska, Arleta Wegner , Jolanta 
Zmudzińska , Andrzej Zmudziński 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 
NIEOBECNI (2)
Mariusz Bachorski , Danuta Strychalska 

Uchwała Nr LIV/497/2023  stanowi załącznik nr 12 do Protokołu

10. Interpelacje i zapytania radnych.
W okresie międzysesyjnym nie wpłynęło żadne zapytanie ani interpelacja.

11. Wolne głosy.
W dyskusji wzięli udział:
- Andrzej Zmudziński - Panie Burmistrzu, prosiłbym o skoszenie trawy na. Nie. Było w tym roku jeszcze 
koszone. Na osiedlu, szczególnie na deptaku, to jest ulica Dąbrowskiego. Zaczyna się teraz sezon letni, 
ludzie będą tędy, spacerować i a takie chęchy suchej trawy stoją. Takie sprawy se kiedyś załatwiałem 
sam, bez tutaj sesji, ale w tej chwili jest to niemożliwe, bo ludziom odpowiadać, że nie ma kto kosić, to 
ludzie mi powiedzą, to niech czynną ludzi do pracy. Taka jest odpowiedź i teraz proszę tu o pomoc Pana 
Burmistrza. Druga sprawa jest dość duża. Dziura na ulicy Kochanowskiego. Też nie ma kto zakleić, bo ja 
wiem, że ludzi nie ma, bo widzę, że 2 panie ulice zamiatają i to osiedle jeszcze w tym roku nie było 
zamiatane, po zimie bynajmniej moja ulica, a ja dużo chodzę i widzę gdzie co jest robione i zgłaszałem 
na któryś z poprzednich sesji, że na ulicy Słowackiego są 2 miejsca, gdzie trzeba po prostu asfalt 
wyfrezować, bo klejenie już tam nic nie daje, bo już jest dziura na dziurze. Tak jak się mówi flek na fleku
i bym prosił o pomoc w tej sprawie. Dziękuję. 

- Burmistrz - -Koszenie trawy to jest taki nie ma ludzi, to raz, ale bardzo ograniczyliśmy. W związku 
właśnie z suszą są wszelkie zalecenia, żeby nie kosić traw albo żeby maksymalnie ograniczyć te 
koszenia? Każde koszenie trawy powoduje, że ziemia wysycha i to tak starajmy się przyzwyczaić, nasz 
krajobraz już, że nie, to będzie trawniczki, wszystkie wykoszone, ale właśnie że to będzie taka sobie 
trawa? Dziko rosła? No ale tak jest ekologicznie. Ale to, ale to dobrze, bo dzięki temu ziemia 

ma więcej wilgoci i zim mniej wysycha. Ale gdyby była wykoszona, trawa byłaby jeszcze bardziej 
wyschnięte, to są tak, to są zalecenia. To gdy kolega radny, niech postulat, co mówią w telewizji, pisze 
narzędzia o tym piszą, żeby nie kosić traf i myśmy też ich za. Pierwsze koszenie, jak mówią, powinno 
być dopiero w czerwcu. Myśmy jakoś ograniczali dopiero pod koniec maja. Jakoś tam pierwsze poszły, 
gdyby była skoszona, była jeszcze bardziej, że to jest, ale no dobra, to nie będziemy się przez odpowiada 
na pytanie no te dziury, no to mu. Słowackiego. Czy saldo? W tym roku na osiedlu będą 2? duże 



inwestycje typu Cmentarna i Żeromskiego. Nie, i takie wszelkie łatanie, robienie to jest wszystko na 
chwilę, pół roku albo i nie jak pół roku, też dobry okres, a jak bywa, że i krócej, i te dziury pojawiają się 
nowo, musimy na kolejne lata, powiedzmy teraz będą zakleić, ale kolejne lata jakieś 2 ulice, kolejne 
znowu zrobić nową nawierzchnię asfaltu, bo inaczej tego problemu się nie rozwiązać?

- Andrzej Zmudziński - Proszę, bo a na ulicy Kochanowskiego wystarczy tylko dziurę? Zakleić jest w 
porządku. Wszystko dziękuję.

- Maria Miler - Rzadko się zgadzam z Panem Burmistrzem, ale dzisiaj muszę przyznać Panu 
Burmistrzowi stuprocentową rację. I faktycznie od 95. roku, kiedy w Rio de Janeiro były pierwsze 
spotkania, światowe, spotkania na rzecz ziemi, już tam podejmowano takie dyskusje, później agenda 
2001, później wiele innych dyskusji. Klimat nam się zmienia i to, że my jesteśmy przyzwyczajeni, że 
trawniczek jest wykoszony, jak mały Jerzyk. To są czasy, które są naprawdę przeszłością. Nie 
wiedziałam o tym, że kolejne rozdanie środków unijnych będzie mocno wspierało. Ekologię. I Fakt jest 
taki, że to, że pan nie rozumie, to nie jest wina pana, tylko tych przemian, które tak naprawdę następują. I 
wiele, wiele środków powinno być przeznaczone na edukację. Ekologiczną, która zmieni nasz sposób 
myślenia. Wód gruntowych jest coraz mniej. To że my zrobimy jakąś infrastrukturę? Bardzo dobrą 
zresztą infrastrukturę, bo sam pan widzi jakieś ciśnienie w wodach? Jak się zrobi upał? Po prostu nie ma 
tej wody? Czy ludzie używają ją do podlewania? Czy używają do basenów? To już tak naprawdę nie ma 
znaczenia. Po prostu my musimy dbać o to środowisko w tym wymiarze. O którą nawet pan tu burmistrz 
mówił, że wiele miast już w tej chwili zabroniło kosić traw i uważam, że naprawdę w tej chwili to 
zadanie gminy, ogromna edukacja ekologiczna i zmiany, zmiana mentalności po to, żeby po prostu 
zrozumieć, że pewne rzeczy już nie wrócą. Rozregulował nam się klimat i my już nie będziemy mieć tak 
jak kiedyś, że trawa będzie faktycznie Zielona i będziemy cieszyć nam oko, to się zmieniło. Tak mówią, 
że dobrze to już było zmieniając temat? Ja bym chciała. Odnieść się do. Dyskoteki, która miała miejsce w
szkole w zeszłym tygodniu. Nie wiem, czy jest jeszcze pani dyrektor, nie ma pani dyrektor, Szanowni 
Państwo, w przestrzeni publicznej. I zresztą dowolność tworzenia wszelkiego rodzaju muzyki i dostępu 
do tej muzyki jest tak ogromna, że to przekracza nasze pojęcie? Moje pojęcie przekroczyło kiedy tak 
naprawdę? Z 2 źródeł. Mam, których dzieci były na dyskotece w szkole? Usłyszałam, jakie w przestrzeni 
szkolnej są puszczane na dyskotece, są puszczane piosenki, jesteśmy w miejscu publicznym, nawet mnie 
nie wolno zacytować tego co, co było puszczane na dyskotece szkolnej tydzień temu. Dzieci tekstu 
niezrozumiałe i rodzicom zajęło też wytłumaczenie. Nawet co, o co tam chodziło, to że piosenka ma rym,
ma jakiś rytm? To nie wszystko, ta piosenka niesie ze sobą ogromny potencjał. W słowach nie wiem, czy 
chciałabym, żebyście słuchali, co słuchały nasze dzieci, ale możecie sobie zapisać wykonawcę? Cypisa 
tytuł, karaluch i to przychodzi moje moje autentycznie pojęcie, jak posłuchacie tego, co tam jest, jak się w
ogóle zaczyna.Ta piosenka to jest po prostu tragedia. Nie wiem, jak to się stało, że ona w szkole, na 
dyskotece? Nie tylko wśród młodzieży? Bo to no nie uznajmy, że piętnastolatek czy dwunastolatek jest 
młodzieżą, to są dzieci, jak ona tam zafunkcjonowała i trzecia sprawa, o której, o którą prosiłam na 
komisji, to tak jak pan Andrzej właśnie mówi nam nie zawsze wierzą, więc ponawiam moją prośbę o 
ustawienie kosza na śmieci na odcinku od Dino, szczególnie na ulicy cmentarnej do ścieżki rowerowej?
Tam nie ma ani 1 kosza i serdeczna prośba. Jeszcze raz dziękuję. Dziękuję.

- Zastępca - Co do tam dyskoteki. To się nie byłem. Nie wiem więc jakby, ale kilka lat temu 
uczestniczyłem w konkursie takim w 1 ze szkół na terenie gminy i tam dziewczynka trzynastoletnia 
wykonywała piosenkę, która. To właśnie ręce opadały, generalnie kto dobrał tej dziewczynce tą piosenkę,
dziewczynce jeszcze to, no ale to był moje spostrzeżenie, sorry, no może to twórczość? Nie wiem, wnika,
nie wiem, ale w każdym razie był jakiś problem, no to trudno się do tego generalnie odniesie, się to 
koszty, no to my te rzeczy zbieramy generalnie, no to sobie tutaj generalnie gdzieś tutaj zapisaliśmy?
- Adam Rogacki - Mamy na terenie gminy następne ognisko. Barszcz Sosnowskiego w Lipinach. Ale 
chyba do tej pory już jest opryskany, bo wczoraj zgłosiłem to pani strażnik i tam szybko zadziałała na 
tym na tym polu, ale jest następne, także nie wiem, skąd się to tam mogło wziąć, bo rośnie 1, dosłownie 1
roślina i to zaczęło już kwitnąć Dziwne. 

- Burmistrz - Więc pani strażnik była u mnie, że wczoraj się przedwczoraj. My wszystkie monitorujemy 
barszcze, ogniska, które były do tej pory 2 lata temu, 3 lata temu. Dużo pieniędzy. Żeśmy na to wydali, 
żeby zaprzestać, dzisiaj tego nie czynić, więc w tym roku także poszła akcja tych wszystkich znanych 
nam miejsc, gdzie Barcz się odbywał. Zostało już to, jak można powiedzieć, oprysk zrobiony, a ten 
ostatni to wiem, że prosiłem panią strażnik, żeby się udała właśnie tam do firmy, która się tym zajmuje i 



żeby to też zrobili?
- Jolanta Zmudzińska -Ja rozumiem ochronę środowiska, ale jeżeli powstają u nas place zabaw i później 
wyglądają tak, jak na nowym mieście? A że trawa jest do kolan i jak małe dziecko tam wejdzie, to po 
prostu no prawie, że go nie widać. Już nie chodzi mi teren obok placu zabaw. Może być tam nie koszone, 
bo to raczej nie przeszkadza, ale sam plac zabaw. Prosiłabym, żeby jednak był zadbany bardziej, i te 
ławki które są tam, to one są też do odświeżenia. No w ogóle, tak jak wszystkie ławki, jak idzie się 
deptakiem tutaj od chaty polskiej, całą promenadą nad jeziorem, to te wszystkie ławki? No tak, raczej 
wymagają odświeżenia. Jest okres letni, ludzie spacerują, odpoczywają, to jest teren bardzo uczęszczane, 
czy ludzie chodzą? Czy jeżdżą na rolkach rowerami? Od chcą sobie odpocząć? A te ławki? No tak. 
Wyglądają, jak wyglądają?

- Jacek Łukaszczyk - chciałbym? Odpowiedź radnej pani Joli miałem spotkanie z mieszkańcami z ulicy 
Okopowej, prosili mnie w żadnym wypadku nie wchodzić tam na plac zabaw, tam jest teren budowy, 
dzieci nie mają tam dostępu, stoją koparki, palety z kostką, pol brukiem i żeby tam niczego nie ruszać, 
dopóki to nie będzie wykończony ten chodnik i zabrane te materiały stamtąd, dlatego tam nie jest plac 
zabaw koszony.

- Jolanta Zmudzińska - Dziękuję, ostatnio jak chodziłam, no mówię to, co widziałam, widziałam. Te 
maszyny, które stoją, to one są tutaj w tej pierwszej części, a plac zabaw jest w drugiej części tego placu, 
plac jest ogrodzony. Więc no nie wiem, czy to akurat zagraża, no ale jeżeli jest taka interpretacja.
- Andrzej Zmudziński - Panie Burmistrzu, zgadzam się z panem jak najbardziej, że mokra trawa Zielona 
niech będzie, ale słuchać, trawa to spowoduje pożar bardzo szybko, a tu mam do pani Marii takie 
zapytanie, ja tak mi pani ładnie przedstawiła sprawę suszy? Ja w Polsce znam sprawy suszy, ja znam 
osuszanie terenów, stawków, osuszanie, kopanie przez meliorację rowów sześciometrowych, żeby wodę 
spuścić i to są skutki teraz i teraz. Niech mi pani odpowie, kto jest, co to jest przyczyna? Ich? To jest 
winny temu? Że jest taka susza? Odpowie mi pani na to pytanie no proszę,człowiek jest winien, nie. 
zmiana klimatu, człowiek jest winny?Proszę panią, jak jest mokry rok, to wodę się spuści do Noteci, taką 
wodę trzeba zatrzymać w jeziorze, w stawkach w różnych, a nie ją spuści, zleci i nie ma wody. To jest 
polityka prowadzona przez 50 lat. Tak, przecież tylko człowiek jest winny temu.

- Rafał Gimzicki - Nawiązując do rozmowy z komisji pisma złożonego przez panią dyrektor. Jeszcze raz 
chciałbym zauważyć, że jeżeli te ubikacje nie zostaną zrobione do września, to myślę, że sanepid nie 
zezwoli na to, żeby szkoła funkcjonowała. Także ja bym prosił, żeby naprawdę się pokłonić nad tymi 
pieniędzmi, jeżeli to, co mówił pan przewodniczący i o kwocie planowanej na dowozy plus w kwocie, 
którą mamy zabezpieczyć, czyli następne 400 000, jeżeliby zostało, to naprawdę proponuje przesunąć, bo
z tego, co pan przewodniczący mówił, to 920 000. to troszeczkę za dużo pieniędzy na dowozy, bo od 
20%, od 500 000. to też gdzieś ponad 600 000, a nie 920 także jakby naprawdę zostały, no to jest to 
sytuacje właśnie z tymi ubikacjami, które zaczęły być remontowane, no to muszą być skończone,

a byłem też dzisiaj świadkiem, jak przeszedł pan Woźny, że pękła rura w piwnice? Następna i jest to 
oczywiście od razu do wymiany cały pion i zalało po prostu pomieszczenie, gdzie przebierał się panie, 
sprzątaczki także, a woda spływa w momencie, gdy ktoś puszcza wodę w zlewie czy gdziekolwiek cały 
następny. To jest pierwsza rzecz, a druga rzecz jeszcze raz przypominam już zwracają uwagę na 
poprzedniej sesji o tej zapadającym się asfalcie na powstańców wielkopolskich. Naprawdę tam jest, tam 
jest taka dziura, że akurat no mam niskie zawieszenie, ja to czuję wszystkie dziury, ale też jeszcze jest 
problem ze studzienką na wysokości państwa Nowickich i ta dziura, która już kiedyś była robiona na 
wysokości domu kultury, także takie 3 miejsca na powstańców, gdzie naprawdę jak coś nie jedzie, to 
idzie rano minąć, ale później w dzień jest problem, żeby ominąć, no i trzeba wjechać, a mówię przy moim
niskim zawieszeniu, to bardzo to czuje i myślę, że po prostu za chwilę ktoś się zgłosi, także to nie jest 
nasza droga. Ja wiem, ale prosiłbym, żeby pan, żeby pan, jakby pan mógł Łukaszczyk zgłosić gdzieś 
dalej, to no dziękuję.
- Anna Twardowska - Ja, odnośnie jeszcze placu zabaw na ulicy Nowe Miasto, bo tam nie jest 
koszone,bo bo mieszkańcy ulicy Okopowej, ale dzieci nie wchodzą na ten plac zabaw, bo jest taka trawa, 
że nie mogą się tam bawić i wtedy chodzą po paletach z polbrukiem wchodzą na te koparki, bo 2 razy już 
zwracałam uwagę i jest naprawdę tam dużo dzieci, teraz jest okres letni. Wiem, bo no moja córka też tam 
chodzi i wszystkie właśnie dzieci w jej wieku, tam i oni wtedy sobie szukają, właśnie zabawy po tych 
kostkach. 

- Przewodniczący Rady - Może ja, ja mam takie pytanie. Czym różnią się mieszkańcy? Radwanek od 



Próchnowa? Bo o tym, że w Radwankach nie będzie wody, otrzymaliśmy wszyscy mieszkańcy gminy 
SMS em gminnym, a mieszkańcy Próchnowa. Przeważnie dowiadują się, że nie ma wody, jak odkręcą 
kran i nie leci, bo to jakoś tak dziwnie się to dzieje. Testem na rzecz, kiedy będą remonty dróg? Te, które 
na razie, że tak powiem, jeszcze się nie załapały. Chodzi o Próchnowo, Żoń, Próchnowo - Kowalewo i 
jeszcze 1 rzecz place zabaw, które place zabaw i jakie? Że zostały. Z tych 100 000, które uchwaliliśmy, 
że tak powiem, zakwalifikowane do remontu?

- Jacek Łukaszczyk - Ja mogę tu panu przewodniczącemu odpowiedzieć na temat tych dróg. Jak tylko 
zostanie dowiezione tworzywo, ruszymy wtedy z naprawą tych dróg gminnych. Co wiem, miało być na 
początku czerwca, teraz są pewne jakieś przesunięcia, prawdopodobnie to będzie w połowie albo pod 
koniec lipca.

- Zastępca - Plac zabaw? Na pewno Margonin, bo tam jest sytuacja najgorsza, to jest największy plac 
zabaw, najwięcej osób korzysta i chyba w Adolfowie też były jakieś urządzenia do dokupywane. Ja nie 
mówię o szczegółach. Generalnie więc i chyba gdzieś swego czasu były jakby z profilaktyki, tam, gdzie 
były świetlice, no czas sukcesywnie, my nie jesteśmy. To są tak potwornie drogie życie. 100 000 starcze 
raptem na jedno urządzenie, duże do Margonina chyba czy 2? i coś tam dla Adolfowa.

- Przewodniczący Rady - jak patrzeć na profil spółki, gdzie informuje się o wyłączeniach wody. Mamy 
Margonin, Kowalewo, Margońska Wieś itd. Wkoło, wkoło przynajmniej pół roku do tyłu. Nie ma 
wzmianki, że Próchnowie nie będzie wody, a praktycznie prawie co miesiąc jest brak wody.

- Jacek Łukaszczyk - Panie Przewodniczący, pan dobrze wie, że awaria to jest coś takiego, czego nie 
jesteśmy w stanie przewidzieć, a przy obecnej modernizacji stacji uzdatniania wody? Może teraz mogę 
skończyć? Przy obecnej modernizacji stacji wody nie jesteśmy w stanie przewidzieć, kiedy tej wody 
zabraknie, Margonin ma zużycie wody, pobory są w granicach 900 do 1000. teraz obecnych dniach jest to
1500 m na dobę. My nie jesteśmy w stanie wyprodukować, tej wody i tej wody nie ma, brakuje. Jeżeli 
ktoś mieszka tak, jak nawet sam burmistrz kiedyś mówił, że miał problem z wykąpaniem się pod 
prysznicem, bo nie miał ciśnienia. To co dopiero w takim bloku Polance nie ma i nie będzie tej 
wody,mogą być takie problemy, że może nam w ogóle zabraknąć tej wody?

- Przewodniczący Rady - Tylko chciałbym zauważyć, że Margonin nie jest połączony z hydrofornią w 
Lipinach i to są 2 odrębne systemy, czyli Lipiny, Kowalewo, Próchnowo. To jest, że tak powiem, 1. 
okręg, a tutaj no Zbyszewice są podłączone, ale Margonin nie jest podłączone do tego systemu. Także 
ciśnienie wody w tej części gminy, a w części w Margoninie, to są inne inne. Ciśnienia.

- Jacek Łukaszczyk - Tylko tu jest konkluzja do tego, że jeżeli w Margoninie jest pobór taki dużejwody, 
to w Lipinach, bo akurat tutaj cyfry akurat znane z Margonina, z Lipin nie powiem, ile to jest, ale to jest 
tak samo bardzo dużo wody. Zbiornik w Lipinach akurat pan wie, że jest też dużo, dużo mniejsze nawet 
jak to w Margoninie i zapas ten na starcza. No bardzo, bardzo krótko.

- Przewodniczący Rady - Ja tutaj za chwileczkę, gdybyśmy się dobrze zrozumieli, często gęsto jest tak, że
dzwonię i się okazuje, że no coś wymieniają i nagle się okazuje, że przy wymianie tego robi się większe 
zagadnienie, tak jak Margoninie. Na stronie spółki można przeczytać, że będzie wymiana czegoś tam, 
czyli że może zabraknąć wody, a tutaj się nie nie pisze, nie informuje mieszkańców, że może, bo może 
nie musi, bo ale ja się robi, ale to tak tak to działa, ja nie. 

- Jacek Łukaszczyk – nie pamiętam, żeby w Próchnowie ostatnio była jakaś wymiana czegokolwiek.

- Przewodniczący Rady - Wymiana w Lipinach skutkuje brakiem wody w Próchnowie, bo się zamyka 
hydrofornie całą i od razu pierwsze brak wody jest odczuwalny w Próchnowie, a nie w Lipinach czy w 
Kowalewie, bo tam jest kupę niżej i nie ma bloków, czyli to ciśnienie nie musi być wyższe.

- Jacek Łukaszczyk – przez kilka dni były zaniki prądu przy każdym zaniku prądu, są problemy na 
hydroforii, czy to w Margoninie, czy w tym, i to też skutkuje wyłączeniem się pomp. Wtedy, zanim 
operator dojrzy przez telefon. Czy to się wyłączyło, to przeważnie jest wieczorem, po południu, my też 
24 godziny na dobę nie pracujemy. Jeżeli on to dojrzy, albo tak jak akurat pan przewodniczący zadzwoni,
poinformuje go to na pewno zaraz wtedy ktoś jedzie, włącza i uruchamia te pompy.

- Burmistrz - Tylko ja tylko dodam, że nie zawsze wszystko da się przewidzieć, że powiadomić, bo jak 



planujesz, strzelam? Nie wiem, wymienić hydrant i wierzę, że to będziesz robi za 2 dni, to możesz 
powiadomić, a jak dostaniesz awarię dzisiaj, no to nikt nie myśli, że powiadamiać, tylko może jedzie na 
naprawiać. Awarię? Przepraszam, nie są tylko tłumaczyć, a to też mogą być takie sytuacje? Nie, że. To, 
co planujesz, wymienić i wiesz, że zamknąć, to powiadomisz, ale awarii to nie powiadomisz.

- Zastępca - Panie Przewodniczący, słusznie, jak chcą. Realizowane prace na Lipinach czy w zasięgu

hydroforni w Lipinach? Będą też ostrzeżenia o możliwym potencjalnym wyłączeniu wody. Tych, które 
się da? Przewidzieć, oczywiście, w Próchnowie słusznie, no to może taka sytuacja mieć miejsce? Jeśli to 
kogoś i ja jem? Kto akurat śledzi stronę zakładu usług komunalnych z Próchnowa? No to brawo dla 
niego, że ktoś to w ogóle śledzi? Tak, chyba chyba tylko w momencie, w którym coś się wydarzy, no bo 
system no tak, bo system też idzie ustawić na mieszkańców, Próchnowa. Więc jeżeli pójdzie do Lipin, to 
faktycznie możemy też wrzucić do Próchnowa. O możliwym, potencjalnym zagrożeniu, braku w danym 
momencie wody. To jest do szybkiego, nie ma co się tutaj wspierać, o to do rozwiązania.

- Tomasz Kaczuba - pierwsza rzecz to gratuluję pani burmistrz uzyskania absolutorium. Ale no teraz się 
zaczynają trochę schody. Myślę, że jeżeli chodzi o te działania po ekologiczne, o których mówiła pani 
Maria, to jak najbardziej wpisuje się w to dobrze. Cmentarz w Lipinach. Z tego względu, że tam bluszcz 
pokrywa całość i systematyczne koszenie krzaków powoduje, że ten cmentarz wygląda estetycznie. 
Wielokrotnie to już mówiłem o tym, żeby spojrzeć na to jako na miejsce pochówku i mieszkańców Lipin 
i mieszkańców Konar. Zaznaczam, że tam nie leżą tylko protestanci bo tam również leżą i katolicy,ze 
względu na warunki atmosferyczne, które mogły panować, to zimą byli tam chowani katolicy. Od 
pewnego czasu od paru lat zajmuje się koszeniem tego cmentarza. Nie ubolewam nad tym faktem, ale 
jestem dumny, jak patrzę i widzę, że to jest ładnie posprzątane, natomiast zaznaczam, że to jest teren 
Gminny, nie teren wiejski czyli prowadzę czy rozmowy z panem Jackiem i myślę, że te rozmowy w 
końcu w tym roku skończą się sukcesem? Jeżeli nie, to wezmę swój sprzęt, poświęcę swój czas i to w 
najbliższym czasie zostanie zrobione. I to jest stwierdzenie i prośba, natomiast mam również pytanie do 
Pana Burmistrza, w jaki sposób i jak przedstawia się system opieki zdrowotnej w mieście i gminie 
Margonin. Dlatego, że różne plotki krążą po mieście, z najbardziej słusznego źródła informacje, czy 
prawdą jest, że ktoś napisał skargę do ministra zdrowia na funkcjonowanie jakiegoś ośrodka zdrowia i w 
jaki sposób obietnice Pana Burmistrza mają się w stosunku do sytuacji obecnej? Czyli obietnice wszyscy 
słyszeliśmy, obiecał pan, pani doktor, którą pan ściągał? Obiecał pan wybudowanie domu? Na dzień 
dzisiejszy jest to mieszkanie. Chciał po prostu uzyskać odpowiedź na te moje pytania i rozjaśnienie 
sytuacji. Dlatego, że plotki są pod plotkami, a wiarygodne informacje z najbardziej stuprocentowego 
źródła są jak najbardziej wiążące.

- Burmistrz - Ja nie rozumiem tego pierwszego pytania, o co Panu Radnemu chodziło? Sytuacje w 
ośrodku zdrowia, jakie są? Nie rozumiem o co chodzi, czytam o tej służbie zdrowia? Czy ktoś wysłał do 
NFZ u jakieś skargi, to my nie mamy pojęcia, bo służba zdrowia to jest oddzielną instytucją NFZ, to są 
oddzielną instytucją i my w ogóle tych spraw nie mamy. A ogólnie patrząc na sytuację zdrowia w 
Margoninie. To jest bardzo dobra, jeśli chodzi o stworzenie warunków do do obsługi. Nasz tutaj jako 
mieszkańców, świadczą o tym działające przychodni, świadczą o tym to, że wreszcie po tylu latach 
będziemy mieli od 1 lipca karetkę pogotowia. Także troskam tutaj nasz samorządowców o to, żeby 
zdrowia czy opieka zdrowia nad naszymi rzeczami była jak najlepsza. To są te efekty, jeśli chodzi o 
mieszkanie. Ja się z państwem spotykając po raz pierwszy z państwem Hoffmanów, a rozmawiając na 
temat tutaj zatrudnienia firmy itd. Idea była taka, że cieszymy się, że zatrudniamy dwoje małżeństwo 
lekarzy. Chcieliśmy ten mały wybudować dom tak, to była prawda, bo chcieliśmy, żeby to państwo się 
tutaj osiedliło. Żyło z nami, było bliżej ludzi. Niestety, różne sprawy się w życiu potoczyły i lekarze są w 
Margoninie, za co ja jestem bardzo wdzięczny. Ale państwo Hofman nie zamieszkało na stałe w 
Margoninie, w związku z czym minął okres. Jakiś tam nie wiem. 45 lat już w tej chwili jak? Czy nie 3 
lata? Działał państwo dłużej. Ale nie czy państwo? Hofman są 3 lata lekarzami? Umowa była na 3 lata, 
ale jak długo są lekarzami w Margoninie? No to mówię, no to więc mówię, że duże, jak umowa się 
skończyło, to raz ja czy kończy się? I nikt? Nie? Żadne pismo od strony państwa Hofman lekarscy nie 
przyszło. Że chcą przedłużyć? To mieszkanie? To po pierwsze nie, a po drugie 3 lata minęło. No to już 
jest tutaj firma zakorzeniona w Margoninie. Mają kilka oddziałów, nie traktują Margonina też 
priorytetowa, że tylko Margonin i tutaj mieszkamy, tu się poświęcają temu społeczeństwu i mają takie 
prawo. Państwo. Firma, którą pan reprezentuje, mają kilka przychodni w kraju. No i chwała im za to, że 
potrafią zarządzać, tym koordynować, działać, prowadzić tą działalność, gospodarzą, którą prowadzi, no i



to się stało. Ostatnio mieszkaniem zakładowym. No nie stać nas na to, żebyśmy mieszkanie zakładowe 
udostępniali nasz lokal Gminny? Dzisiaj zresztą to nie był za darmo, bo to bodajże chyba 600. czy tam 
700 zł. Państwo musieli za miesiąc za to płacić, dzisiaj podobnych stawkach o 200, 300 zł droższe są 
mieszkania na wolnym rynku, wtedy tych mieszkań nie było. Dzisiaj jest kilka bloków i na pałacach ja się
orientowałem, to chyba 800 czy 900 zł idzie też mieszkanie, wynająć. Także. To nie jest problem, 
żebyśmy mieli to tak, jakby obok aptekarzowi on zatrudnia aptekarza i dlatego aptekarza zrobić 
mieszkanie, no bo to nie jesteśmy w stanie. A jak tutaj była poprzednio mowa? Kolejka do mieszkań jest 
duża i uważamy, że no potrzebne jest to mieszkanie, żeby on się stało i jak to się mówi, puścić tam 
gołąbki czy coś takiego? No po prostu bieda jest na mieszkania, a przychodnia działa, a państwo? 
Lekarze się tutaj u nas nie zamówili na stałe, tak jak tak, jaka to była wstępna umowa? No to już nie 
obowiązuje wtedy, no to. To już w interesie firmy prowadzącej działalność musi być jak zatrudnia 2345 
lekarzy. Poszukacie mieszkanie? No to nie jest już zadaniem gminy dla lekarza, który byłby na stałe, tak 
dla jego pracownika nie.

- Przedstawiciel p. Doktor Hofman - Panie Przewodniczący, Szanowni panowie burmistrzowie, Szanowni
Państwo. Pan Burmistrz ma rację, sytuacja się zmieniła, ale czy pani doktor hoc nie wywiązuje się z 
złożonego, złożonego Panu Burmistrzowi? Zobowiązania? Na tym, że będzie świadczyła opiekę nad 
mieszkańcami Margonina? Czy coś w tym punkcie zostaje zarzucone pani doktor? To dlaczego Pan 
Burmistrz nie chce wywiązać się ze swojej części umowy? W telewizji? Powiedział pan, że zapewni pan 
doktorostwu mieszkanie, dom? Pani doktor swoją skromności? Powiedziała, że nie chce, dom chce, 
normalne mieszkanie na tyłach przychodni czy gdziekolwiek inaczej pani Hoffman dalej wywiązuje się 
ze swoich obowiązków w stosunku do mieszkańców Margonina. Wszystko wydaje mi się państwo 
wiecie, lepiej, ja jestem tutaj, tylko dojeżdżający. Nie reprezentuje panią doktor, która kazała państwa 
serdecznie przeprosić. Jednak zdaje dzisiaj bardzo poważny egzamin zawodowy, cały czas się rozwija, 
kształci i dlatego nie mogła do państwa przyjechać. Bardzo chciała tutaj być i usłyszeć od państwa, 
dlaczego traktujecie tak jej dziecko Margonin spędziła tutaj 1,5, roku czasu. Wyprowadziła. Pacjentów. 
Przecież obecnie pani dr Michalska jest jedną z lekarzy, które skończyły na pozycjach Uniwersytet 
medyczny w Bydgoszczy nie jest to lekarz. Przepraszam za wyrażenie z łapanki, jest to bardzo dobra pani
doktor. Planuje z nami zostać na duży w Margoninie i w jaki sposób mam teraz ją przekonać do 
pozostania? Panie Burmistrzu, pytam o radę, jest pan doświadczonym politykiem, mam przekonać panią 
doktor, żeby została? Widząc? Że gmina nie chce jej. To jest złe myślenie, proszę pana, tak jak 
powiedziałem, umowa była. Że państwo Hoffman? Mieli tutaj zamieszkać na stałe? To się nie stało, to 
raz, a w jaki sposób pani Hoffman, czyli firma, którą pan jest tam zarządzającą osobą, ma ją jej wynająć, 
mieszkanie? No proste. Ale czy po? Proszę państwa. 300 zł? Kłócimy się o 300 zł? Powiedzmy jest 
droższa cena 300 zł. Lokalu gospodarczym takim prywatnym niż u nas. No to jest wie pan, no to tak nie 
może być? Nie Panie Burmistrzu, z całym szacunkiem nie mówię o pieniądze za krótki czas, za rok czasu
kończy się umowa na poradnie. Nie wiemy, czy Pan Burmistrz nie postąpi tak samo, a to. Proszę pana, 
proszę, wie, postąpię? Tak samo, to może być pan pewien. Ale w tej obietnice są już nie nie wie 
powiedział pan ewidentnie w telewizji. A na razie zmieniła nie jest, nie jest dochowane umowa, że 
państwo Hofman. Zamieszkają tu na stałe. A po drugie, dlaczego państwo nie złożyli wniosku o 
przedłużenie? To jest po pierwsze nie było takiego i po drugie taka rozmowa się powinno u mnie w 
biurze odbyć. Dlaczego mieli państwo w uwagi? Mówić z każdą rzeczą, zdetną porównaniu do tej 
państwo? Przyjeżdżali do mnie. Panie Burmistrzu, z całym szacunkiem, ze względu zostaliśmy 
zawiadomieni mail, też nie otrzymaliśmy tego drogą służbową.30. Kończy się umowa. Prosimy o kontakt
w sprawie opuszczenia lokalu.

Burmistrz - Skoro nie było wniosku o przedłużenie, to normalna procedura. 

- Przedstawiciel P. Doktor -Jeżeli nie było. Nasilenie pani doktor była taka, że skoro Pan Burmistrz 
obiecał, jest to rzecz pewna, na którą się nietrzeba w ogóle pochylać. Podpisujemy nową.P an powiedział 
200 300 zł więcej i zostało w stanie obecnym. Chciałbym także zauważyć. Szanowni Państwo, Radni, że 
pani dr Michalska tam mieszka, ona tam mocuje i nawet w przypadku kryzysowym, jeżeli będzie jakaś, 
bardzo duża potrzeba ludzi, wiedzą, że tam z tyłu jest pani doktor i na tyle, na ile ją znam. Jeżeli 
ktokolwiek do niej zapuka, zostanie mu udzielona pomoc. Pan Burmistrz mówi, że będzie karetka, też ta 
pomoc będzie zabezpieczona.

- Burmistrz -Ale ja się państwu dziwię. Że w ogóle jest ten temat. Umowa była na 3 lata, umowa jest 
dotrzymana. To po pierwsze, a niekoniecznie z drugiej strony, bo nie ma. Niezamieszkali lekarze na 



stałe? No to więc proszę pana, jak teraz mamy drugiego lekarza, mamy aptekarza i oni zatrudniają 
ludzi,to my dla każdego mamy zrobić mieszkanie? 

- Przedstawiciel P. Doktor -Panie Burmistrzu, kilka lat temu oglądając, bo zadałem sobie trochę tryby i 
odlazł temat na telewizji, bodajże, który próbował pan znaleźć? Był duży problem, prawda? lekarze są 
jest zarządzona przez panem doktor Hofman, to jest jej myśl, że tam przychodnia i w takim kształcie, w 
jakim jest i dlatego uprzejmie proszę, Szanowni Państwo, pan dr Michalska zostanie. Dzisiaj. Udało mi 
się o z nim porozmawiać, ale bardzo dużo mówiąc, kolokwialnie bez apetytu do pracy.

- Zastępca - znaczy, ja tylko dopowiem Panie Radny, no też niepotrzebnie pan wchodzi w temat, w który 
ja pana prosiłem, dzwonił pan przez telefon, pan stawia na szali, interes publiczny, interes prywatny, 
burmistrz to wyraźnie powiedział ja byłem czy tych rozmowach, Drodzy Państwo, gmina? Padło pytanie 
jak wygląda system opieki zdrowotnej w gminie? A no tak, że gmina sama mogłaby prowadzić taki poz, a
u która gmina to robi? Bo nie ma ku temu kompetencji? I my również tego nie mamy. Wynajęliśmy 
spółkom 1 i drugiej, jak dobrze pamiętam, to są chyba formy prawne spółek, spółek, one się niczym nie 
różnią. To jest normalna, Słuchajcie, działalność gospodarcza oczywiście, trochę inna w tym sensie, że 
podać na udzielaniu ludziom świadczeń zdrowotnych. Drodzy Państwo, my nie jesteśmy w stanie 
zapewniać mieszkań zakładowych. Ta sama sytuacja tyczy się za chwilę kolejnej przychodni, która 
również ma osoby z Bydgoszczy, która za chwilę tutaj też jest po którymś stopniu specjalizacji? Też się 
pyta no słuchajcie no my za chwilę dojdziemy jakiegoś absurdu, my będziemy, jakbyśmy my prowadzili 
POZ, to my sobie takie mieszkanie zakładowe możemy zrobić, jak kiedyś Pan Radny pokazywał tutaj, co 
było? To jest zupełnie inna. Słuchajcie, sytuacja? No każda działalność gospodarcza w pewnym 
momencie musi sama zadbać o swoich pracowników. Są tu pielęgniarki, które przyjeżdżają z za 
Bydgoszczy do Margonina. No też gdzieś się? Czasami muszą podziać, idą, wynajmują coś? No Drodzy 
Państwo, spółka nawet nie mówi gmina. Nawet mamy po drugiej stronie spółkę, zupełnie inny od gminy 
podmiot, która w pewnym momencie zrobiła ruch, którego nawet wtedy nie powinna zrobić z zasobu 
komunalnego. Nie do końca, tak jak być powinno zostało wyłączone mieszkanie. Zostały tam położone. 
Kilkadziesiąt. 1000. Generalnie, żeby w jakiś sposób tą sprawę miał być dom, generalnie państwo, domu 
nie chcieli, państwo to też jest burmistrz powiedział. Ja byłem przy tych rozmowach, państwo się mieli tu
osiedlić, to chyba zupełnie inna sytuacja. Połknęliśmy jakoś tą sytuację, bo bardzo ciężko byłoby z tego 
wybrnąć. Drodzy Państwo, no umówmy się, jaką gminę stać na to, żeby prywatnym spółkom zapewniać 
mieszkania zakładowe? Te mieszkania? Dzisiaj na rynku, po drugiej stronie są bloki, tam spółka może 
kupić jakieś mieszkanie, może je wynająć? Tam dalej może wynająć mieszkanie? Drodzy Państwo, to jest
burza kompletnie w szklance wody. Kapitalnie rozegrane, próba rozegrania. A Pan Radny kompletnie 
niepotrzebnie w to wchodzi, bo jest kilkadziesiąt osób, kilkadziesiąt rodzin z dzieciakami, 
maltretowanych, które czekają, Słuchajcie na mieszkania komunalne, a państwo stawiacie tutaj zarzut? 
Czy się Pan Radny? Bo nie odnoszę się do pana, bo pan ma takie prawo generalnie, bo jemu płaci spółka 
i ma takie prawo stać na straży spółki. Ale Słuchajcie. Radni muszą stać na straży interesu publicznego, 
nie prywatnego. Ja ja to w rozmowie telefonicznej Panu Radnemu wyraźnie powiedzieć, i pan nie rusza 
tego, bo pan staje mimowolnie po stronie prywatnego biznesu. Tak czy siak, tak, to są rzeczy, które 
prywatna firma, właściciel musi zapewnić swoim pracownikom. Tak jak ktoś dojeżdża, to musi sobie 
wynająć mieszkanie. Tańsze, droższe, w lepszym standardzie, w gorszym standardzie? No nie. Może to 
być przerzucane na gminę. Umowa była zupełnie zupełnie inna. Pan może oczywiście prezentować inny 
pogląd? Że pani tu nadal świadczy usługi?Oczywiście, że tak? Oczywiście, że nadal świadczy usługi, ale 
nie osobiście z drugą osobą. Zresztą nawet z rejestru wynika, że nie jest tu już mieszkańcem, tu pan może
to sprawdzić, oczywiście, z rejestrów to wynika tak, więc jakby nie bardzo wiem, o czym mówimy. My 
nie możemy każdemu, który tutaj chce prowadzić działalność, nawet w tak szczytnym celu zapewniać. 
My nie prowadzimy tej działalności, my dla naszego pracownika moglibyśmy, pracodawca musi swoim 
pracownikom, jeśli oczywiście chce ich, a czym zachęcić? Ja powiem wyższą stawką, generalnie zapłacić
wyższą stawkę. Po prostu to pani może sobie wynajmę? No można się z tego śmiać? Oczywiście, ale 
dzisiaj w służbie zdrowia stawki są takie, jakie są. Drodzy Państwo, natomiast pytacie o jakieś skargi? No
my byliśmy z burmistrzem. Na tych spotkaniach. Na 1/2. przychodnię, na szpital wylewały się tutaj 
kubły. Generalnie pomyj, no ale co my możemy? Że ludzie tak oceniają funkcjonowanie szpitala? Tak? 
No co ja mogę? Zresztą to nie do końca były też prawdziwe rzeczy, bo akurat szpital chodzieski nie ma 
kontraktu na tomografię, ma go ten drugi szpital i to są takie trochę przekłamania, które tutaj z ministrem 
padały na tych spotkaniach, ale ludzie mają taki odbiór, że ich nie przyjmują? Że za mało lekarzy? Że 



pani nie tak szczepi, jak to nie nasza? To rola? Słuchajcie, od tego jest NFZ, minister powiedział rzecznik
praw pacjenta. Tam proszę, pisać i to pan minister na spotkaniu powiedział spotkanie z nagrane tak, nie 
nam oceniać. Jakość udzielania świadczeń zdrowotnych. My w to nie wchodzimy, nie chcemy w to 
wchodzić i nie chcemy w to wchodzić. Tu pełne zabezpieczenie jest generalnie tak, są też kolejni 
generalnie lekarze, tak, który to się będzie rozwijało, jest dużo osób z zewnątrz w 1, w drugiej generalnie 
przychodni, więc problemu, Drodzy Państwo, tutaj nie ma, natomiast przychodnie będą nadal 
wynajmowane tym samym podmiotom. Jeśli tylko będą chciały, nie ma nawet problemu. Drodzy 
Państwo, jeżeli ktoś ma z tym kłopot i nie wierzy, to jest możliwość zawarcia umowy długoletniej, tam 
nie musi być umowa roczna, dwuletnia, trzyletnia, za zgodą rady. Jest chyba możliwość, 
nawet .Słuchajcie na 20 lat wynajęcia i myślę, że burmistrz nie będzie miał z tym, pewnie możemy nawet 
to zrobić. Słuchajcie na kolejnej sesji, to zobaczymy, kto mówi, prawda? Kto manipuluje, bo jeśli się 
radni się zgodzą, a myślę się, radni zgodzą na wynajęcie tych przychodni na taki okres, bo to jest 
oczywiście zabezpieczenie interesu mieszkańców. Tak jak najbardziej nikt nie planuje wypowiadania 
nikomu. Natomiast też Drodzy Państwo, tu jeszcze ja tylko skończę, no nie wchodźcie w interes 
prywatny, ja wam powiedziałem. Moim kolegą był okulista, który tutaj pracował, od tego czasu nie mam 
z nim żadnego kontaktu w momencie, w którym go stąd wyrzuciliśmy z tych gabinetów, bo on chciał, 
żeby państwo Hofman przyszli i on do dzisiaj ma o to pretensje, nie przyjmie nikogo z mojej rodziny, 
nawet no dobra, może za pieniądze? Tam jakbym teraz poszedł, poznałby, nie poznał, by przyjął, 
Słuchajcie, no ale taka jest prawda. Nie mam już tego kolegi, bo interes publiczny, Panie Radny, a interes 
prywatny był. Wie pan, tak to wyglądało i on dzisiaj się do mnie nie odzywać, prowadzi w Chodzieży, bo
my staliśmy na straży, żeby państwo Hoffman tu przyszli, bo oni realizowali zadania podstawowej opieki 
zdrowotnej, a on prywaciznę, on, prywaciznę i taka była różnica. No nie mam kolegi, no żal mi z tego 
powodu to mój bardzo dobry, wieloletni kolega i ale też miałem na szalę interes prywatny i publiczny. 
Wybrałem.
- Maria Miler - Kilka lat temu byliśmy w czarnej dziurze i faktycznie ja pamiętamy, wszyscy 
pamiętamy,bo wszyscy mieszkańcy byli w ogromnym niepokoju o to, co się wydarzy, co będzie, gdzie 
będą mogli właśnie w sytuacjach kryzysowych, jak itd. Sytuacja zmieniła się z 1 i z drugiej strony, bo my
już jesteśmy zabezpieczeni tak naprawdę drugą przychodnią, drugimi lekarzami. Niemniej jednak nie 
wyobrażam sobie, żeby tylko 1. przychodnia funkcjonowała w Margoninie mamy. I ja rozumiem i nie 
znam w zasadzie, jak wyglądała tak naprawdę umowa, bo podejrzewam, że to była jakaś umowa 
cywilnoprawna, jakie były jej warunki, czy trzeba było złożyć wniosek, czy nie? Argumenty? I mówiące 
za tym, że interes publiczny jest wyższy nad i my stoimy na straży tego interesu, jednak ja głęboką prośbę
i może faktycznie, jak Pan Burmistrz mówił, może to nie miejsce na rozpatrywanie tego tego tematu, 
niemniej jednak nie chcę nikogo straszyć, ale mam taką serdeczną prośbę i nie chcę. Nie chcę dzisiaj 
zadawać tego pytania, co się stanie, jak nie będzie podpisana ta umowa. Natomiast mam taką serdeczną 
prośbę, żeby jednak w dalszym ciągu pomimo no wybrzmiał konflikt, więc nazywajmy rzeczy po 
imieniu. Pomimo konfliktu by funkcjonowały w Margoninie w gminie Margonin. 2 przychodnie i nie 
wiem, co trzeba zrobić, bo dla mnie sprawa jest dość świeża i nie mam na to lekarstwa, zresztą nie wiem, 
czy ja powinnam mieć na to lekarstwo. Może faktycznie trzeba się dogadać w zaciszu gabinetu 
burmistrza? Natomiast pamiętajmy o tym, że faktycznie musimy mieć 2 przychodnie funkcjonujące na 
terenie naszej gminy.

- Tomasz Kaczuba -do tego, co tutaj mówił pan wiceburmistrz, ja też bym nie chciał, żeby Pan Burmistrz 
jakoś mnie traktował jako wrogiem, bo tym wrogiem nie jestem. Prowadzimy pro merytoryczne 
rozmowy, ale mój interes jest tylko i wyłącznie interesy społeczne reprezentuję tutaj, nie wiem ile, ale 
powiedzmy, że tam z 2 3000 ludzi, bo nie wiem, ile jest u pani Hofman i widzę zagrożenie w tym, że 
jeżeli się ktoś nie wywiązuje z danych umowy, to jest po prostu osobą niewiarygodną. I teraz, jeżeli 
mieszkanie zostało dołączone, bo tu trzeba patrzeć w ten sposób nie, że gmina wynajęła, tylko gmina. 
Podpisując umowę z danym lekarzem, zagwarantowała mu, że będzie tam mieszkanie? Czy to będzie 
mieszkanie służbowe, czyli takie, że przyjedzie pani m, czy obojętnie kto i będzie tam mógł się przesłać?
Czy i co pani Hofman z tym mieszkaniem zrobi? Jest to tylko mieszkanie wydzierżawione 

przez Urząd Miasta i gminy na rzecz. Dobrego funkcjonowania lekarza w stosunku do nas, mieszkańców 
i dlatego tutaj proszę nie brać absolutnie pod uwagę tej sytuacji, bo patrzymy, jak gdyby z 2. stron pan 
patrzy z punktu widzenia biznesowego, a ja patrzę z punktu widzenia społecznego chce, żeby ci, którzy 
już trafili do pani Hoffman, nadal u pani Hofman zostali i nie było takiej sytuacji, jak była w momencie, 
kiedy było szukane. Mówiłem o tym, że trzeba jakieś mieszkanie, zostawić, żeby ten lekarz był w miarę 



związany ze środowiskiem. Ale jeżeli jest to już taka gospodarka rynkowa, czyli tworzą się jakieś zakłady
pracy, które wynajmują lekarzy, no to trzeba dać tutaj możliwość i gwarancję, że ten lekarz tutaj będzie 
mógł być, a panie Hofman pomocy, a pani Michalska po pomocy nie będzie musiała wracać do domu, bo 
jak zajedzie do domu, powiedzmy od godziny 18. zajedzie o godzinie 22. a już o szóstej rano będzie 
musiała wracać z powrotem, bo już ludzie w kolejce będą Stali. Dlatego dbając o zdrowie i życie 
mieszkańców gminy Margonin, proszę o zachowanie tego statusu, o który jest teraz.

- Zastępca - Tu panu odpowiedzieć? No to panie rano, pan manipuluje po prostu do granic i nawet radni 
mówią manipuluje pan, pani radna, tutaj Miller również panu tutaj pomogła, naprowadziła, no ludzie, nie 
stawiajcie na szali. Koniec umowy pół komercyjnej między spółką a spółkom. Generalnie to jest koniec 
prowadzenia przychodni, która ma Słuchajcie, no te czasy generalnie już, no to ktoś sobie musi to 
policzyć? Czy mu faktycznie opłaca? Się wyprowadzać z tego? Ja mogę 10 mieszkań, państwu? Pokazać 
na wolnym rynku, które są do wynajęcia, a Państwo Radni? Pójdziecie ze mną? W przyszłym tygodniu, 
zapraszam do tej matki z tymi dziećmi i do kolejnych osób w kolejce. I wy im powiecie. Że wy uważacie,
że mieszkania powinny prywatnie być przekazane? Co prawda prowadzącej działalność szczytnym celu, 
bo zdrowotnej przychodniom. Żeby lekarz czasami nie odszedł, lekarz może sobie to mieszkanie 
naprawdę wynająć. To nie jest żaden dla niego problem, tylko chcieć. To jest burza w szklance wody, 
umówmy się, kompletna burza w szklance wody. Mieszkania w Margoninie można spokojnie wynająć i 
pójdzie pan spojrzy w oczy tym ludziom z kolejki, którzy są i pan powie tak, ja uważam, że te 
mieszkania, bo wie pan, to nawet nie chodzi o to jedno mieszkanie, bo państwo takich sytuacji za chwilę 
próśb. Możecie mieć? Apteka będzie chciała się zamknąć i też wam powie, to dajcie aptekarzowi 
mieszkanie, za chwilę kolejna przychodnia pani dojeżdża, też powie to dajcie mi mieszkanie. Zrozumcie 
to państwo, w końcu my nie prowadzimy POZ u my jako my, jakbyśmy my go prowadzili, to okej, pani, 
taka czy siaka jest lekarzem? Może od nas przy zakładowe mieszkanie może być stworzone i mieć, ale to 
jest typowo komercyjna sytuacja. Rolą pracodawcy, jak chce przytrzymać pracownika, jest zapewnić,bo 
mieszkanie w tej chwili na rynku margonińskim macie państwo mieszkań do woli, do wyboru, do 
kupienia tylko chcieć. Ja rozumiem, że nikt ze swojej kieszeni nie chce wydać pieniędzy w sensie 
pracodawcy, no ale może czas zacząć dbać o tego pracownika. Jestem w 2 radach społecznych szpitali 
wiem nie wiem, ilu pan siedzi i wiem, jak się podchodzi do lekarzy, do pracowników, szpitale potrafią 
wynajmować lekarzom, tak i poz też potrafią wynajmować, jak trzeba, powiem panu więcej, kupują, 
nawet kupują, nawet te mieszkania podnosi się stawki, nie chcę mówić, jakimi stawkami w tej chwili się 
operuje, ale Słuchajcie, stawki zaczynają iść naprawdę w kierunku 150, 180. dla takich lekarzy internisty 
nie chodzi o to, żeby to antagonizować, tylko mówmy, nazywajmy rzeczy po imieniu. Stawki w opiece 
zdrowotnej rosną, kapitacja też rośnie, tak liczba pacjentów, razy kapitacja plus wiele innych czynników 
składa się na to. Ja wiem, żadna miotła nie zamiata od siebie, tylko do siebie i ja to doskonale rozumiem, 
doskonale rozumiem, ale państwo, winniście? Patrzeć przez pryzmat publiczny, to nie jest przez pryzmat 
społeczny, to, co pan teraz mi mówi, Panie Radny? No właśnie nie, bo to jest typowa taka próba 
zmanipulowania, pokazania o jej. Wszyscy pacjenci zaraz zostaną, bo lekarz sobie generalnie pójdzie, 
lekarz ma obowiązek, obowiązek, jak chce tu zamieszkać, to sobie to mieszkanie wynajmie albo u 
pracodawca to mieszkanie wynajmie, ale nie gmina. Ludzie, no przecież my tu mamy po drugiej stronie 2
lekarzy, za chwilę mamy dla karetek pogotowia, też zostały wynajęte pomieszczenia nie oddane za 
darmo, Drodzy Państwo, wynajęte. Pan Radny nie będzie teraz przekonywał, że nie mam racji, nie mam 
racji, że to miasto i może pan tak mówić, ale niech się pan zastanowi? Błagam pana, bo zaraz przyjdzie, 
mówię panu, apteka będzie się zamykać i będzie dokładnie. Ta sama sytuacja nie gmina jest od tego, pan 
będzie kiedyś burmistrzem, będzie pan starostą, niech pan takie decyzje podejmuje, ostatni będzie pan,

które pan podejmie? Takie decyzje ryzykowne generalnie, bo nie my od tego my była taka złożona, 
kiedyś faktycznie i to ja raz jeszcze powiem ja byłem przy tych rozmowach. Mieszkanie dla 
osiedlających się lekarzy, mieści tu państwo takich lekarzy, którzy tutaj prowadzili swoją działalność 
osobiście, a nie mieszkanie, to że dzisiaj ta pani doktor jest, a jutro się zwolni? A przyjdzie w lepsze 
miejsce, bo ktoś lepiej zapłaci i przyjdzie ktoś inny. My nie zapewniamy mieszkań kosztem 
mieszkańców, tak szczególnie, że my nie mamy tych mieszkań. Pan Radny przed chwilą Leśko z tego 
samego grupy politycznej powiedział. Tych ludzi też trzeba gdzieś przenieść? Gdzie ja mam ich 
przenieść? Gdzie? Bo za chwilę ktoś nam powie, że my mieszkania, które są komunalne, wynajmujemy 
w jakimś trybie, nawet nie do końca wiadomo jakim. No Drodzy Państwo, weźcie na poprawkę. 
Naprawdę, na rynku w Margoninie jest mnóstwo, już w tej chwili mieszkań raz są, raz znikają, za chwilę 
się pojawiają, wykańczają się kolejne 800 1000 zł. To wszystko jest do. Sam się zastanawiałem nad 



wynajęciem, więc wiem generalnie tak, one są, jak nie, to parę kilometrów dalej. Generalnie można 
wynająć, wtedy była inna sytuacja, nie było żadnego bloku, gdzie macie 3 bloki, kolejne w budowie, 
kolejne 2 są wybudowane, w części są zamieszkałe, mnóstwo się mieszkań pobudowało. No tylko 
chcieć,to jest naprawdę. Burza w szklance wody. 

-Maria Miler - -Panie wiceburmistrzu, pan nieźle zrozumiał, ja nie jestem tu, adwokatem diabła zupełnie 
tak samo pomyślałam jak pan, bo to nie są plotki, ale odchodzi 22 pracowników apteki i pomyślałam 
sobie właśnie też o aptece, że za chwilę apteka chciałaby mieszkanie. Więc moją intencją było tylko to, 
że mam nadzieję, że i to nie jest niekoniecznie jest to niekoniecznie jest to miejsce do prowadzenia takiej 
rozmowy. Może dobrze, że to wybrzmiało? Że będzie opinia publiczna? Miała mogła też się 
wypowiedzieć? Natomiast moją intencją było tylko to, że Zacisze gabinetu czy Pańskiego czy Pana 
Burmistrza będzie lepszym miejscem na dogadanie sprawy? Albo nie dogadania. Ale niech nie zostajemy
tutaj z jednym z 1 lekarzem, tylko to ja nie chcę być niczyim adwokatem.
- Tomasz Kaczuba - do kiedy trwa umowa z państwem Hoffman i czy ta umowa będzie dalej 
przedłużona? Na świadczenie usług medycznych. 

- Zastępca - proszę państwa, będzie jeszcze 1. sesja, bo być musi, bo będą pieniądze dla dla kościoła, ze 
środków Polski ład, państwo na 20 lat. Możecie wynająć? Jestem w pełni za tym, żeby to zrobić, jeżeli 
panu się wydaje, że ktoś chce rozwiązać, jakby umowę z tego tytułu to są 2 różne rzeczy zapewnianie 
komuś mieszkań prywatnym spółkom, a wiecie, a wynajmowanie pomieszczeń na udzielanie świadczeń 
zdrowotnych to nie łączmy.

- Przedstawiciel P. Doktor - Panie Burmistrzu, do pana bezpośrednio się zwracam z prośbą na forum 
ogólnych państwa w przyszłym tygodniu przyjeżdżam z panią dr Hofman.

- Zastępca - Państwo, Radni, decydujecie, możecie nawet uchwałę intencyjną podjąć, że na 20 lat i 
widzicie państwo, o co chodziło? Chodziło o to, a nie o mieszkanie i państwo. Burzę w szklance wody. 
Za pośrednictwem radnych. Wywołaliście i nikt by tego nie nie tak. Właśnie, tak jak pan mówi, nie ma o 
czym gadać, tak naprawdę, nawet na 20 lat Słuchajcie, to są zupełnie różne rzeczy i nie o mieszkania

12. Zakończenie sesji.
Przewodniczący Rady poinformował, że wyczerpano wszystkie punkty programu, w związku z czym 
ogłasza zamknięcie LIV Sesji Rady Miasta i Gminy Margonin w dniu 22 czerwca 2023 roku o godzinie 
19.14. 
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